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2  Voorwoord
Het jaar 2021 zal in de geesten gegrift blijven als het covidjaar bij 
uitstek. Niet dat het hoogtepunt van de pandemie bereikt werd, 
want er kwam licht aan het einde van de besmettingstunnel. 
Maar het was wel het jaar dat 365 dagen lang in het teken van het 
coronavirus stond. 

Dat liet zich voelen in de werkzaamheden van de Orde van 
Vlaamse Balies. De bijeenkomsten van de algemene vergadering, 
de raad van bestuur en de commissies verliepen hoofdzakelijk 
digitaal. Dat was ook zo voor de interne vergaderingen. De 
medewerkers van de OVB waren aan het thuisfront gekluisterd 
om van daaruit met digitale hulpmiddelen de werking van de 
organisatie te blijven verzekeren.

Dat alles vergde een grote wendbaarheid. 

Nu de dominantie van het virus minstens voorlopig en hopelijk 
definitief achter de rug is, wordt de voetafdruk van de pandemie 
zichtbaar. De sociale kant van de werking van de OVB heeft 
ernstige averij opgelopen: geen nieuwjaarsreceptie, nauwelijks 
fysieke bijeenkomsten, geen Advocatenrun, het wegvallen van 
smalltalk. Die draad wordt in 2022 terug opgepikt. Gelukkig kon 
het najaar 2021 nog opgeluisterd worden met een gesmaakte 
studienamiddag in de Senaat, die wij samen met Avocats.be en 
de balie bij het Hof van Cassatie georganiseerd hebben rond het 
thema van de onafhankelijkheid van de advocaat. 

De operationele kant van de OVB hoefde ondanks die 
moeilijkheden niet in te binden. 

Het jaar begon met een grote decorwissel: de hele huisstijl van 
de OVB kreeg meer dan een facelift. Het is een ware herbronning 
geworden.

Zoals steeds heeft de OVB zich ingespannen om te wegen op 
wetgevende initiatieven die een impact hebben op de advocatuur 

of op de rechtzoekenden – en dan vooral op hun rechten van 
verdediging.

In groeiende mate heeft de OVB ook publiek standpunten 
ingenomen, onder meer door een steviger aanwezigheid op 
sociale media. De OVB heeft ook de derde advocatenbarometer 
voorgesteld aan het publiek.

Er is een bijzondere inspanning geleverd op het vlak van de 
tucht, met de publicatie van een zeer omvangrijk Cahier 7 over 
de tuchtrechtspraak in 2013-2019 en het eerste rapport van het 
College van Toezicht. 

De activiteiten op het stuk van de permanente opleiding hebben 
vooral het digitale circuit verkend en uitgediept. Er kwam 
een vernieuwde focus op de GDPR-problematiek met een 
bevattelijke gids met praktische wenken die nuttig zijn voor elk 
advocatenkantoor.

Een overzicht van de genomen initiatieven vindt u in dit jaarverslag, 
met bijzondere dank aan al de medewerkers van de OVB die deze 
realisatie mogelijk gemaakt hebben.

Veel leesplezier.

Met genegen groeten,
Peter Callens
Voorzitter Orde van Vlaamse Balies





3  Januari

3.1. Klokkenluiders mogen 

niet vrijgesteld worden 

van beroepsgeheim

In een advies aan de kamercommissie Justitie uitten we onze 
bezwaren bij het wetsvoorstel om klokkenluiders een wettelijke 
status te verlenen en bescherming te bieden. Het begrip wordt erg 
ruim ingevuld en het voorstel bevat geen enkele melding van de 
gevolgen voor personen met een beroepsgeheim. Dat is nochtans 
een fundamentele pijler van de advocatuur en bij uitbreiding van 
de rechtstaat en het recht op een eerlijk proces dat niet enkel 
een deontologische plicht is maar ook strafrechtelijk wordt 
gewaarborgd. 

“Het kan niet de bedoeling zijn dat 
een advocaat zich bij de uitoefening 
van zijn beroep als klokkenluider kan 
gedragen en daarvoor een bepaalde 
status kan inroepen om ontheven te 
worden van zijn beroepsgeheim”

Jan Meerts 
Bestuurder

Het wetsvoorstel is op het ogenblik van dit schrijven nog hangende, 
maar we volgen eventuele ontwikkelingen op de voet op. 

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/klokkenluiders-mogen-niet-vrijgesteld-worden-van-beroepsgeheim
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3.2. Clausule en template 

privacyverklaring voor advocaten 

aan cliënten en tegenpartijen

De Gegevensbeschermingsautoriteit legde eind 2020 een 
verwerkingsverantwoordelijke, in dit geval een gerechtsdeur-
waarder, een hoge boete op wegens een inbreuk op het beginsel 
van de informatieverplichting. We analyseerden welke lessen we 
daaruit kunnen trekken voor de advocatuur. Daarvoor stelden we 
onder andere een FAQ, een template privacyverklaring en een 
standaardclausule rond privacybescherming op die advocaten 
kunnen overnemen in stukken of berichtgevingen gericht aan de 
tegenpartij van uw cliënt.

Sinds haar inwerkingtreding wordt de GDPR steeds 
concreter ingevuld aan de hand van nieuwe richtlijnen en 
beslissingspraktijken van de toezichthoudende overheden, de 
Europese toezichthouder of de (inter)nationale rechtbanken. Via 
dit soort analyses en tools, de campagne GDPR-wijzer en overleg 
met de balies spelen we in op de recentste ontwikkelingen en 
bieden we daarbij templates, modellen en praktische richtsnoeren 
aan de advocatuur aan.

ONTDEK DE GDPR-WIJZER

LEES MEER

3.3. DAC6-meldingsplichten: 

two more bit the dust!

In de strijd tegen belastingontwijking legt de DAC6-regelgeving 
een meldingsplicht op aan advocaten. Als zij betrokken zijn 
bij het opzetten of beheren van fiscale grensoverschrijdende 
constructies waarmee mogelijks belastingontwijking gebeurt, 
kwalificeren ze zich als intermediairs en moeten ze informatie over 
die constructies aan de fiscus meedelen. Die informatie moet de 
wetgever in staat stellen om mazen in de fiscale regelgeving tijdig 
te detecteren en te dichten. 

Die meldingsplicht staat echter op gespannen voet met het 
beroepsgeheim van de advocaat. Hoewel er om die reden in een 
ontheffingsregeling is voorzien, is de uitwerking daarvan uiterst 
problematisch.

Daarom trokken we in het voorjaar van 2020 naar het 
Grondwettelijk Hof tegen de federale en regionale DAC6-

regelgeving. In het vorige jaarverslag kon u al lezen dat het 
Grondwettelijk Hof in arrest nr. 167/2020 van 17 december 2020 
het Vlaamse DAC6-decreet gedeeltelijk heeft geschorst na 
nogmaals het belang van het beroepsgeheim van de advocaat 
te hebben onderstreept. Op 11 maart 2021 schorste het Hof 
eveneens het Waalse DAC6-decreet en de Brusselse DAC6-
ordonnantie op dezelfde gronden. 

“Het beroepsgeheim van de advocaat 
wordt langs alle kanten belaagd. 
Het is daarom van belang om het 
met hand en tand te verdedigen tot 
voor de hoogste rechtscolleges”

Jan Meerts 
Bestuurder

Ondertussen loopt er een prejudiciële procedure voor het 
Europees Hof van Justitie. Daar staat de vraag centraal of 
de richtlijn het recht op een eerlijk proces en het recht op 
eerbiediging van het privéleven schendt. Ze verplicht advocaten 
immers om gegevens die ze vernemen tijdens de uitoefening van 
de wezenlijke activiteiten van het beroep te delen met andere 
intermediairs die geen cliënten zijn, wanneer ze zich beroepen 
op hun beroepsgeheim om geen gegevens te moeten delen met 
de fiscus. Vervolgens is het aan die andere intermediairs om de 
grensoverschrijdende constructie te melden aan de fiscus. Het 
Hof heeft de zaak inmiddels in beraad genomen. 

LEES MEER 

3.4. Een nieuw logo en een 

nieuwe huisstijl voor de OVB

Na meer dan een decennium kon het OVB-logo wel een update 
gebruiken. Het logo was strak en herkenbaar, maar er was geen 
consistente, overkoepelende huisstijl. Hoog tijd dus voor iets 
nieuws. Al bleven volgende zaken wel behouden:
 / Blauwe kernkleur
 / Tijdloos karakter
 / Sterk symbool
 / Leesbaarheid

Het nieuwe logo maakt de brug tussen oud en nieuw. Het 
toont respect voor het verleden, maar heeft ook oog voor 
de toekomst. Helder, leesbaar en herkenbaar. Met heel veel 
huisstijlmogelijkheden, ook naar de submerken toe. We kunnen 

“Het kan niet de bedoeling zijn dat 
een advocaat zich bij de uitoefening 
van zijn beroep als klokkenluider kan 
gedragen en daarvoor een bepaalde 
status kan inroepen om ontheven te 
worden van zijn beroepsgeheim”

Jan Meerts 
Bestuurder

Het wetsvoorstel is op het ogenblik van dit schrijven nog hangende, 
maar we volgen eventuele ontwikkelingen op de voet op. 

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/infotheek/gdpr/gdpr-wijzer
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/clausule-voor-privacybescherming-berichten-aan-tegenpartij ; https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/nieuw-template-privacyverklaring-voor-advocaten-aan-clienten-en-derde-partijen
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/opnieuw-twee-dac6-omzettingsnormen-deels-geschorst
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/klokkenluiders-mogen-niet-vrijgesteld-worden-van-beroepsgeheim
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zowel het linker- als het rechterdeel afzonderlijk van elkaar 
gebruiken of in gecombineerde vorm.

De slash geeft het logo een digitale touch, maar staat vooral voor 
de scheiding tussen vroeger en morgen. De klassieke typografie 
van de OV is een knipoog naar het rijke verleden van het recht. 
De moderne, vette letter B staat symbool voor het vertrouwen 
in de toekomst. Er zijn drie nieuwe kleuren die vanaf nu gebruikt 
worden in de communicatie van de OVB: een feller blauw, dat 
vooral digitaal wordt gebruikt, een donkerblauw voor print en een 
muntgroen als frisse toets.

“Een nieuwe huisstijl uitrollen is geen gemakkelijke oefening. 
Smaken verschillen en loslaten wat vertrouwd voelt vraagt 
moed. Daarom ben ik erg blij dat we evolueren naar een sterke 
merkidentiteit met deze huisstijl. Het verbinden van oud en nieuw 
en dat ook visueel uiten, vind ik zelf bijzonder krachtig”, zegt 
bestuurder Bram Vandromme.

“Ik was meteen aangenaam verrast door het werk dat door team 
communicatie en Kantoor Kolos aan ons werd voorgesteld. Ik 
vind het mooi, het verhaal erachter is sterk en het uitrollen ervan 
beantwoordt ook aan de vele ambities van dit bestuur” vult 
voorzitter Peter Callens aan.

Een huisstijlvernieuwing verloopt in fases. Zo zal het komende jaar 
de look and feel van onze websites en applicaties stap voor stap 
worden vernieuwd. 

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-heeft-nieuw-logo-en-nieuwe-huisstijl


4  Februari
4.1. Advies over nieuwe procedure 

‘voorbereidend akkoord’

De regering besloot een pakket maatregelen uit te vaardigen, 
waaronder een nieuwe procedure van ‘voorbereidend akkoord’ 
buiten de rechtbank, nadat het moratorium op faillissementen 
niet verder werd verlengd. We hebben onze opmerkingen over die 
nieuwe procedure ‘voorbereidend akkoord’ overgemaakt aan de 
minister van Justitie. 

We gaven in ons advies aan dat wij de doelstelling van dergelijke 
procedure prijzenswaardig achten. 

We waarschuwden er tegelijkertijd 
voor dat de beoogde discretie in de 
praktijk al gauw verloren kan gaan 
wanneer individuele schuldeisers hun 
vorderings- en uitvoeringsrechten gaan 
uitoefenen, waardoor de onderneming in 
moeilijkheden toch genoodzaakt zal zijn 
om versneld de eigenlijke procedure van 
gerechtelijke reorganisatie op te starten.

Hans Demeyer, 
Bestuurder

Daarnaast adviseerden we om dit voorstel te bekijken in de 
ruimere hervorming van het insolventierecht die vereist zal zijn 
door de implementatie van de Herstructureringsrichtlijn. 

We volgen de (voorgestelde) wijzigingen aan Boek XX WER op 
de voet en zijn bereid te adviseren over de omzetting van de 
Herstructureringsrichtlijn.

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/nieuwe-procedure-voorbereidend-akkoord
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4.2. Kritiek op wetsvoorstel over 

grootschalig DNA-onderzoek

We reageerden erg kritisch op het wetsvoorstel om het Wetboek 
van Strafvordering aan te passen voor de facilitering van 
grootschalig DNA-onderzoek. 

“Een dwangafname van celmateriaal 
bij een persoon op wie geen enkele 
vorm van verdenking ligt en die 
geen enkele aantoonbare band 
met het strafonderzoek heeft, kan 
niet worden gerechtvaardigd in 
het licht van het vermoeden van 
onschuld, het recht op privacy en het 
recht op lichamelijke integriteit”

Erik Schellingen 
Bestuurder

We vinden dit een uiterst belangrijke kwestie en spraken ons hier 
sterk over uit, zo ook in de media. Het wetsvoorstel heeft op dit 
ogenblik nog geen verdere navolging gekregen in de Kamer, maar 
houden in ieder geval verdere ontwikkelingen sterk in de gaten.

LEES MEER

4.3. Enquête over Privaat Luik

In februari namen we een enquête af van de advocaat, de 
baliemedewerkers en de OVB-medewerkers over het huidige 
Privaat Luik. In ons beleids- en communicatieplan voor deze 
beleidsperiode lezen we dat het Privaat Luik een grondige 
evaluatie moet ondergaan, en waar nodig, moet bijgestuurd 
worden op vlak van design, navigatie en gebruiksgemak. 

Advocaten moeten graag naar het Privaat Luik surfen om er, 
bijvoorbeeld, content te consumeren en die hoeft niet steeds 
achter een login te staan. Ook moet het design van de website 
worden afgestemd op de nieuwe huisstijl.

De belangrijkste conclusie uit die enquêtes is dat het Privaat 
Luik bulkt van de nuttige en interessante informatie, maar dat die 
uiterst moeilijk is terug te vinden.

We nemen de conclusies mee en werken deze beleidsperiode 
verder aan een grondige vernieuwing van het Privaat Luik op vlak 
van design, navigatie en gebruiksgemak.

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/grootschalig-dna-onderzoek-niet-verdacht-niet-betrokken-toch-dwangafname
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In februari namen we een enquête af van de advocaat, de 
baliemedewerkers en de OVB-medewerkers over het huidige 
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4.4. Nieuw reglement insolventie

Op 18 september 2020 vernietigde het Hof van Cassatie het OVB-
reglement van 28 maart 2018 over de advocaat en insolventie, 
integraal. Het voornaamste struikelblok voor het Hof was de 
ambtshalve weglating van de gefailleerde advocaat vanaf de 
datum van het faillissementsvonnis.
We maakten ons huiswerk opnieuw. 

Een belangrijke wijziging is de invoering van een meldplicht bij 
financiële problemen. Dat laat de stafhouder toe bewarende 
maatregelen te nemen ter bescherming van cliënten en derden 
enerzijds en de advocaat te ondersteunen om de continuïteit van 
zijn onderneming te waarborgen anderzijds.

Nieuw is ook dat de failliet verklaarde advocaat zijn professionele 
intenties moet kenbaar maken bij de stafhouder: hervatten of 
weglaten. Doet hij dat niet binnen twee maanden, dan kan hij 
worden opgeroepen in een procedure zoals in tucht en eventueel 
worden weggelaten om het tableau of de lijsten bedoeld in artikel 
432 Ger. W. in overeenstemming te brengen met de realiteit.

Het reglement trad in werking op 17 februari 2021.

LEES MEER

4.5. Coronapagina’s geactualiseerd

Net als in 2020 hielden we de advocatuur en de rechtzoekende zo 
goed mogelijk op de hoogte van de ontwikkelingen en praktische 
maatregelen binnen justitie naar aanleiding van het coronavirus. 
Het gaat onder meer om: 
 / Overzicht dienstverlening justitie
 / Wettelijke maatregelen voor de werking van justitie
 / Richtlijnen voor bezoek aan gevangenissen
 / Sociale en fiscale steunmaatregelen
 / Regeling inzake telewerken, inclusief modelattesten voor 

advocaten en personeelsleden

We blijven de info omtrent corona actualiseren zolang dat nodig 
is en de relevantie ervan regelmatig evalueren. Meer inhoudelijk 

zullen we bij de bevoegde personen en ministeries benadrukken 
dat de maatregelen die ingevoerd zijn ter bestrijding van het 
coronavirus tijdelijk zijn en dat zij geen structurele impact mogen 
hebben op de beginselen van de rechtstaat.   

LEES MEER

4.6. Regering zet in op GAS, 

OVB duwt op de rem

De minister van Binnenlandse Zaken stelde zowel in haar 
beleidsnota als haar beleidsverklaring dat ze tijdens haar mandaat 
de GAS-wetgeving wil optimaliseren en uitbreiden. Daarbij werd 
onder meer gedacht aan een uitbreiding van het plaatsverbod. 

We zijn steeds kritisch geweest ten aanzien van de gemeentelijke 
administratieve sancties. Naar aanleiding van de voornemens van 
de minister namen we de gelegenheid te baat om te waarschuwen 
voor de potentiële gevolgen van een uitgebreide GAS-wetgeving 
voor de scheiding der machten, de rechtszekerheid, het 
onpartijdigheidsbeginsel en de toegang tot de rechter. 

Er zijn op dit moment nog geen wijzigingen aan de GAS-wetgeving 
doorgevoerd. We volgen dit verder op de voet op. Het gaat immers 
niet enkel om de bestraffing van overlast en kleine criminaliteit, 
maar ook om de uitoefening van de fundamentele rechten van de 
burger.

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/grootschalig-dna-onderzoek-niet-verdacht-niet-betrokken-toch-dwangafname
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/nieuw-reglement-insolventie
https://privaatluik.advocaat.be/beroepsuitoefening/coronavirus
https://privaatluik.advocaat.be/beroepsuitoefening/coronavirus
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/regering-zet-op-gas-ovb-duwt-op-de-rem
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5  Maart

5.1. Opleiding omgaan met 

slachtoffer van seksueel geweld

In samenwerking met Vlaams minister van Justitie en 
Handhaving Zuhal Demir en de Universiteit Gent organiseerden 
we in 2021 een uitgebreide, interactieve opleiding rond seksueel 
geweld. Advocaten spelen immers een belangrijke rol in het 
verwerkingsproces van de slachtoffers en hun beleving van 
de gerechtelijke procedure. Via de zorgcentra na seksueel 
geweld moeten slachtoffers ook makkelijker de weg vinden naar 
juridische hulp. En die hulp moet dan op maat zijn. 

De opleiding zet het juridische kader en de toekomstige 
ontwikkelingen uiteen, de omvang, aard en impact van seksueel 
geweld, biedt inzicht in het hulpzoekgedrag en dat zowel via 
e-learning als via casussen in kleine groepen. 

Wegens groot succes werd de initiële capaciteit van de opleiding 
flink opgeschaald en bijkomende sessies georganiseerd. 
Uiteindelijk schreven 229 advocaten zich in waarvan al meer dan 
100 advocaten de opleiding volledig voltooiden. 

Op de Europese Dag van het Slachtoffer op 22 februari 
2022 reikte bestuurder Erik Schellingen samen met Bob 
Van den Broeck, administrateur-generaal op het kabinet 
van Vlaams minister van Justitie Demir, een eerste cheque 
van 14.790 euro uit aan de Zorgcentra na Seksueel Geweld.  
Lees hierover meer >>

“Meer dan 100 advocaten zijn nu al 
zeer goed gewapend om slachtoffers 
van seksueel geweld op een gepaste 
wijze bij te staan, anderen zijn nog bezig 
aan de opleiding. Zo dragen zij op hun 
manier bij tot het verwerkingsproces 
van de slachtoffers en loodsen ze hen 
met de nodige mentale ondersteuning 
door de gerechtelijke procedure”

Erik Schellingen 
Bestuurder

Het kabinet is vragende partij om de opleiding in de toekomst te 
hernemen. 

LEES MEER

5.2. Kritisch over pandemiewet

We schreven een  erg kritisch advies over het voorontwerp van 
de pandemiewet. Voorzitter Peter Callens lichtte ons standpunt 
vervolgens toe in de commissie Binnenlandse Zaken. Het 
voorontwerp was op verschillende vlakken problematisch: de 
definitie en de regeling voor de afkondiging en verlenging van 
de epidemische noodsituatie, de te vaag omschreven concrete 
maatregelen die bij MB in plaats van bij KB kunnen worden 
ingevoerd, de strafmaat, enz.

Het uiteindelijke wetsontwerp hield duidelijk rekening met 
verschillende van onze bezwaren en was daarom een stap in de 
goede richting. Het bleef echter ook fundamenteel gebrekkig door 
o.a. de beperkte rol voor het parlement en de vage maatregelen 
die erg veel ruimte geven aan de regering en de lokale overheden. 
Na veel aanpassingen en omzwervingen is de pandemiewet 
gepubliceerd in het Belgisch Staatsblad. Het is verre van een 
ideale wettekst, maar de duurzaamheid en efficiëntie zal pas 
blijken bij een eerstvolgende crisissituatie.

LEES MEER

5.3. Wetsvoorstel in debat 

schuldindustrie nefast voor 

consument en ondernemingen

We spraken ons opnieuw kritisch uit over het wetsvoorstel dat 
ondernemingen verplicht om voor contractuele schulden een 
bijzonder lange betalingstermijn toe te kennen aan de consument. 
De lange betalingstermijn lijkt nefast te zijn voor ondernemingen, 
die daardoor mogelijks zelf te kampen krijgen met liquiditeits- (en 
zelfs solvabiliteits-) problemen. 

We vrezen daarnaast dat de lange betalingstermijn de consument-
schuldenaar ertoe aanzet om goederen en diensten aan te kopen 
die hij zich eigenlijk niet kan veroorloven. Bovendien worden 
advocaten in het wetsvoorstel gelijkgesteld met incassobureaus, 
terwijl daar geen grondslag voor is. Niet alleen is die aanpassing 
niet dienstig, maar bovendien worden de kernwaarden van de 
advocatuur daardoor ernstig aangetast.  We hekelen tot slot dat 
advocaten geen gebruik mogen maken van ‘representatieve 
tekens van het beroep’ bij schuldinvordering.

Eind 2019 schreven we reeds een kritische nota over hetzelfde 
wetsvoorstel. Sindsdien zette het parlement zijn werkzaamheden 
verder, maar de voornaamste pijnpunten uit het wetsvoorstel 
werden niet aangepast. Met onze geactualiseerde nota hebben 
we de nefaste gevolgen van het wetsvoorstel andermaal onder de 
aandacht gebracht. 
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over onderworpen entiteiten. Het pakket ligt momenteel ter 
bespreking voor in de Raad en het Europees parlement. 

“Om externe druk te vermijden 
moeten advocaten onderworpen zijn 
aan een systeem van zelfregulering. 
Dat impliceert dat zelfregulerende 
entiteiten en hun beroepsregels zelf 
niet onderworpen zijn aan eender 
welke vorm van administratief toezicht 
of voorafgaande goedkeuring door 
een publieke autoriteit. Als dat wel 
het geval zou zijn, zou het wezen van 
de advocatuur aangetast worden. 

Wij doen het nodige om de Belgische 
vertegenwoordigers op Europees 
niveau daarvan bewust te maken 
en hopen zo deze verontrustende 
ontwikkelingen voor de rechtstaat 
een halt toe te roepen.”

Jan Meerts 
Bestuurder

De oprichting van een witwaspreventiewaakhond met 
uitgebreide controlebevoegdheden, onder meer ten aanzien van 
de advocatuur, dreigt de onafhankelijkheid van de balie en de 
advocaat te ondermijnen.
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https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-overhandigt-cheque-aan-de-zorgcentra-na-seksueel-geweld
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/volg-de-opleiding-over-omgaan-met-slachtoffers-van-seksueel-geweld
https://privaatluik.advocaat.be/infotheek/standpunten-ovb/publiekrecht/standpunt-pandemiewet
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/wetsvoorstel-debat-schuldindustrie-nefast-voor-consument-en-ondernemingen
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/witwaspreventiereglement-gewijzigd


6  April
6.1. Gewijzigd 

witwaspreventiereglement, en 

al nieuwe regels op komst
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https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/witwaspreventiereglement-gewijzigd


6.2. Opname van het 

verhoor van meerderjarige 

slachtoffers van zedenfeiten

We steunden het wetvoorstel om het verhoor van meerderjarige 
slachtoffers en getuigen van zedenfeiten in de regel audiovisueel 
op te nemen. We maakten in een advies evenwel enkele belangrijke 
opmerkingen bij de wapengelijkheid en de voorwaarden en 
praktische uitwerking van het voorstel, zoals:
 / Is het personeel toepassingsgebied wel optimaal?
 / Er is nood aan voorafgaandelijke, geïnformeerde 

toestemming
 / De verdediging moet bijkomende onderzoekshandelingen 

kunnen blijven vragen

Het wetsvoorstel is nog hangende, maar we achten het 
noodzakelijk dat er wordt gekeken of er bijkomende praktische 
maatregelen getroffen moeten worden om een daadwerkelijke en 
uniforme uitoefening van het wetsvoorstel te kunnen realiseren.
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6.3. Uitbreiding drukpersvrijheid 

en vervolging hate speech

De wetgever wil de drukpersvrijheid uitbreiden naar alle 
informatiemedia, maar ook hate speech op een meer effectieve 
manier bestrijden. In ons advies, dat bestuurder Erik Schellingen 

heeft toegelicht in de Kamercommissie, stelden we ons positief 
op tegenover de intenties van die wetsvoorstellen.

 “De vrijheid van meningsuiting moet 
betrekking hebben op de uitgebreide 
waaier aan informatiemedia waarover 
we anno 2021 beschikken en er is 
geen enkele verantwoording om enkel 
uitingen van racisme of xenofobie aan 
het hof van assisen te onttrekken en voor 
de correctionele rechtbank te brengen”

Erik Schellingen 
Bestuurder

Toch zijn er ook verschillende pijnpunten. De wetgever is namelijk 
gebonden aan de verklaring tot herziening van de Grondwet en 
kan daarom niets veranderen aan de cascade-aansprakelijkheid 
in artikel 25 Gw. Bovendien rijzen er in een tijdperk van fake news 
ook nieuwe vragen omtrent de vrijheid van meningsuiting en de 
waarborg tegen censuur, waar de wetgever onvoldoende rekening 
mee houdt.

De voorstellen tot herziening van artikelen 25 en 150 van de 
Grondwet liggen nog steeds voor verdere bespreking in de 
Kamercommissie Grondwet en institutionele vernieuwing. Het 
verdient sowieso aanbeveling dat de getrapte aansprakelijkheid 
tijdens de volgende legislatuur wordt gemoderniseerd.
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https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-steunt-opname-verhoor-van-meerderjarige-slachtoffers-van-zedenfeiten
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-steunt-uitbreiding-drukpersvrijheid-en-effectieve-vervolging-hate-speech


15

6.4. Suggesties voor beslag vatbare 

goederen grotendeels overgenomen

We lichtten op een hoorzitting van de Kamercommissie Justitie 
ons standpunt toe over het wetsvoorstel tot wijziging van de lijst 
van tegen beslag beschermde goederen. We staan positief ten 
aanzien van het wetsvoorstel omdat we vinden dat de lijst van de 
niet voor beslag vatbare goederen inderdaad evolutief moet zijn. 
De onbeslagbaarheid mag niet beperkt blijven tot het werkelijk 
levensnoodzakelijke minimum maar moet voor de beslagene 
en zijn gezin een menswaardig bestaan mogelijk maken. We 
benadrukken daarbij het evenwicht tussen de noodzaak voor de 
schuldeisers om betaling van hun schulden te verkrijgen en de 
wens om de beslagene nog een zeker menswaardig bestaan te 
garanderen. 

We verzetten ons daarnaast niet tegen een verlenging van de 
termijn om verzet te doen met betrekking tot de onbeslagbare 
goederen en de verlenging van de termijn tussen de beslaglegging 
en de openbare verkoop. 

Het wetsvoorstel is nog hangende. We zijn alvast verheugd om 
vast te stellen dat de aanbevelingen die wij in 2018 deden bij een 
gelijkaardig wetsvoorstel grotendeels werden overgenomen in 
het huidige wetsvoorstel. 
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6.5. Advocatencahier over 

tuchtprocedure en tuchtrechtspraak 

van de Vlaamse tuchtraden 

voor advocaten 2013 –2019

In 2021 publiceerden we ons zevende advocatencahier 
deontologie waarin de tuchtprocedure, de tuchtrechtspraak en 
de administratieve uitspraken zoals in tucht voor de periode 2013 
tot en met 2019 uitvoerig aan bod komt.
Geen enkele advocaat wil het voorwerp uitmaken van een 
tuchtprocedure. Toch behandelden de tuchtraden in die periode 
enkele honderden tuchtdossiers. 

Elke advocaat kan dus in aanraking komen met een tuchtprocedure: 
als vervolgde advocaat, als zijn vertegenwoordiger of als lid van 
een van de tuchtraden. 
We vinden het belangrijk dat alle actoren in de tuchtprocedure 
goed geïnformeerd zijn.

Dit nieuwe cahier neemt u daarom mee doorheen de 
tuchtprocedure van A tot Z aan de hand van tuchtrechtspraak. 
Het vat aan met een grondige analyse van de tuchtprocedure,
de uitspraken zoals in tucht en de tuchtrechtspraak. 
In het tweede deel worden de cijfers toegelicht over het aantal 
uitspraken, de opgelegde sancties en de tuchtinbreuken voor 
de periode 2013-2019. Het derde deel behandelt het College van 
Toezicht en het vierde deel de ombudsdienst. Het vijfde en laatste 
deel staat kort stil bij het voorstel tot hervorming van de tuchtwet.

Daarnaast organiseerden we op 21 en 28 mei 2021 een webinar 
over dit onderwerp.
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https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/suggesties-ovb-voor-beslag-vatbare-goederen-grotendeels-overgenomen
https://privaatluik.advocaat.be/infotheek/publicaties-ovb/advocatencahiers-deontologie/advocatencahier-deontologie-nr-7
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7  Mei
7.1. Eerste jaarverslag van 

het College van Toezicht 

Het College van Toezicht, dat zijn werkzaamheden aanvatte in 
januari 2020, publiceerde in 2021 zijn eerste jaarverslag. Het 
College ziet op onafhankelijke wijze toe op de tuchtuitoefening 
door de stafhouders en de voorzitters van de tuchtraden, 
rapporteert daarover en verstrekt adviezen of andere informatie 
aan de stafhouders en de voorzitters van de tuchtraden over 
zaken die verband houden met de tuchtuitoefening en de 
tuchthandhaving.

“Dit eerste jaarverslag van het College 
heeft voornamelijk als doel om initiële 
vaststellingen te doen en bakens uit te 
zetten voor zijn toekomstige werking. De 
reden daarvoor ligt voor de hand: het 
College heeft, trouw aan zijn opdracht, 
de gegevens verzameld over de 
tuchtprocedures die geopend zijn vanaf 
1 september 2019 tot 31 augustus 2020. 
De geopende tuchtonderzoeken hebben 
uiteraard slechts in beperkte mate geleid 
tot tuchtuitspraken door de tuchtraden”

Peter Callens 
Voorzitter van het College 

Een vollediger beeld van de tuchtprocedure voor advocaten 
en zijn doorlooptijd zullen we kunnen schetsen in de volgende 
jaarverslagen. De bevindingen voor het gerechtelijk jaar 2019-
2020 geven wel al een aanzet tot een sterker geharmoniseerd 
optreden door de stafhouders in tuchtzaken.

LEES MEER

7.2. Meer flexibiliteit voor openbare 

terechtzittingen Raad van State

Op 3 mei 2021 verscheen in het Staatsblad een KB dat het 
algemeen procedurereglement van de Raad van State aanvult met 
een structurele regeling om zaken af te handelen zonder openbare 
terechtzitting. Dat is er gekomen door de coronapandemie. 
Verder wil het onnodige zittingen vermijden wanneer zowel de 
rechters als de partijen het erover eens zijn dat alle argumenten in 

https://advocaat.be/over-ovb/onze-organisatie/college-van-toezicht
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7.2. Meer flexibiliteit voor openbare 

terechtzittingen Raad van State

Op 3 mei 2021 verscheen in het Staatsblad een KB dat het 
algemeen procedurereglement van de Raad van State aanvult met 
een structurele regeling om zaken af te handelen zonder openbare 
terechtzitting. Dat is er gekomen door de coronapandemie. 
Verder wil het onnodige zittingen vermijden wanneer zowel de 
rechters als de partijen het erover eens zijn dat alle argumenten in 

de geschriften zijn uiteengezet en geen mondelingen herhaling of 
toelichting behoeven. De partijen behouden wel het laatste woord. 
Wanneer zij een openbare terechtzitting noodzakelijk vinden, zal 
er steeds een worden georganiseerd. 

We kregen de kans om zowel voor als na de uitwerking van het 
ontwerp van Koninklijk Besluit advies uit te brengen aan het 
kabinet van minister Verlinden. Er vond ook een digitaal overleg 
plaats met haar kabinetsmedewerkers.

“Wij hebben beklemtoond dat 
openbare terechtzittingen de norm 
moeten blijven. Er mocht geen hellend 
vlak worden gecreëerd om steevast 
over te schakelen naar schriftelijke 
behandeling, ook na de corona-crisis. 
We zijn daarom verheugd dat de 
partijen de sleutel in handen houden”

Bram Vandromme 
Bestuurder

LEES MEER

7.3. Erg kritisch over afluisteren 

van vertrouwelijke gesprekken 

tussen cliënt en advocaat 

De politiezone Erpe-Mere/Lede luisterde vertrouwelijke 
gesprekken tussen advocaten en cliënten af. We reageerden 
kordaat op die flagrante schendingen van het recht op een eerlijk 
proces en de bescherming van het privéleven en eisten een 
grondig onderzoek van de minister van Binnelandse Zaken, het 
parket en het Comité P. 

“Zelfs als onderzoek zou uitwijzen dat 
er geen kwaad opzet in het spel is en 
er alleen sprake is van onwetendheid 
of nalatigheid, dan nog zijn de 
bevindingen ronduit vernietigend” 

Jan Meerts 
Bestuurder

We dienden een officiële klacht in bij het Comité P tegen de 
politiezone in kwestie. Het is voorlopig nog afwachten wat de 
uitkomst van het onderzoek zal zijn. Voorts lieten ook de ministers 
van Binnenlandse Zaken en Justitie weten dat het parket het 
dossier verder zou uitspitten en dat de achterliggende reden, zij 
het onwetendheid, nalatigheid of zelfs kwade wil, wordt aangepakt. 
Het is ook belangrijk om na te gaan of dergelijke afluisterpraktijken 
ook in andere politiezones plaatsvinden.
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https://advocaat.be/over-ovb/onze-organisatie/college-van-toezicht
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/meer-flexibiliteit-bij-organisatie-van-openbare-terechtzittingen-raad-van-state
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-interpelleert-minister-verlinden-over-afluisteren-vertrouwelijke-gesprekken
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8  Juni
8.1. Kritiek op wet van 21 maart 2021 

tot wijziging van boek XX WER

De wet van 21 maart 2021 heeft een aantal wijzigingen 
aangebracht aan boek XX WER, waaronder de invoeging van het 
‘voorbereidend akkoord’. De artikelen 2 en 4 tot 12 van de wet 
van 21 maart 2021 treden buiten werking op 30 juni 2021 maar de 
Koning heeft de mogelijkheid om die termijn te verlengen. 
In dat kader heeft het kabinet van Justitie de OVB gevraagd om 
advies te verstrekken over de genoemde artikelen. In ons advies 
maakten we geen bijzondere opmerkingen over de artikelen 2, 5, 
10, 11 en 12 van de wet van 21 maart 2021 maar we spraken ons 
wel bijzonder kritisch uit over de andere artikelen die ter evaluatie 
voorliggen.

Het Koninklijk Besluit van 24 juni 2021 tot uitvoering van verlenging 
van artikelen 2, 4 tot 12 van de wet van 21 maart 2021 verlengde de 
betreffende artikelen tot 16 juli 2022.
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8.2. Steun voor opstellen van 

DNA-profiel bij seksueel geweld

We steunen het opzet van het wetsvoorstel dat de noodzaak om 
een DNA-profiel op te laten stellen van sporen aangetroffen bij het 
slachtoffer, steeds geacht moet worden te bestaan. De bevoegde 
magistraat zou dit niet langer moeten motiveren. 

“In ons advies stipten we echter 
wel aan dat het incorrect is om te 
spreken van een omkering van de 
motiveringsplicht, zoals het wetsvoorstel 
beargumenteert. De procureur des 
Konings en de onderzoeksrechter 
moeten ook nu al uitleg verstrekken 
aan het slachtoffer indien zij geen 
DNA-profiel laten opstellen”

Erik Schellingen 
Bestuurder

We hebben ook bezwaren bij de voorgestelde formulering, die te 
uitdrukkelijk oplegt wat de bevoegde magistraten zouden moeten 

doen. De beslissing tot het nemen van onderzoeksmaatregelen 
behoort tot de prerogatieven van de rechterlijke macht. 

Het wetsvoorstel is momenteel nog niet goedgekeurd. We volgen 
verdere ontwikkelingen op de voet op. 
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8.3. Bescherming persoonlijke 

banden tussen broers en 

zussen in de wet verankerd

De wet van 20 mei 2021 betreffende persoonlijke banden tussen 
broers en zussen geeft aan minderjarige broers en zussen het recht 
om niet van elkaar te worden gescheiden en bepaalt uitdrukkelijk 
dat alle broers en zussen een recht op persoonlijk contact hebben 
met elkaar. Die wet verduidelijkt middels een negatieve definitie 
het begrip broer en zus door met hen gelijk te stellen “kinderen 
die samen binnen eenzelfde gezin worden opgevoed en die een 
bijzondere affectieve band met elkaar hebben ontwikkeld.” Ze 
trad in werking op 19 juni 2021.

We bezorgden destijds op 30 oktober 2020 bij de indiening van het 
allereerste wetsvoorstel een nota aan de Kamercommissie Justitie 
met onze suggesties ter verbetering. Wij waren verheugd om vast 
te stellen dat enkele van onze suggesties werden overgenomen. 
Later vond ook nog een mondeling overleg plaats met het 
kabinet over specifieke aspecten van dat destijds ingediende 
wetsvoorstel, zoals onder meer de procesbekwaamheid van de 
minderjarige en de rol van de advocaat daarin.

Vooreerst doet de wet vele vragen rijzen omtrent het 
toepassingsgebied ervan. Zijn bijvoorbeeld kinderen die opgroeien 
bij professionele pleegzorgers, zoals Simba-ouders, “kinderen die 
samen binnen eenzelfde gezin worden opgevoed”? Kinderen die 
in een voorziening worden opgevoed zijn dat alleszins niet, en 
kinderen die in een samengesteld gezin opgroeien dan weer wel. 

De vraag vanaf wanneer voldaan is aan de voorwaarde van het 
samen opvoeden binnen eenzelfde gezin is bovendien afhankelijk 
van de feitelijke omstandigheden en dus van casuïstiek, dit ten 
nadele van de rechtszekerheid. 

En ook bij het recht van broers en zussen om niet te worden 
gescheiden van elkaar rijst de vraag wie dit recht beschermt 
wanneer gescheiden ouders een verblijfsregeling uitwerken 
zonder rechterlijke tussenkomst en daarbij toch hun kinderen 
scheiden. Minderjarige kinderen kunnen immers zelf niet in rechte 

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-kritisch-over-de-wet-van-21-maart-2021-tot-wijziging-van-boek-xx-wer
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-laakt-formulering-van-wetsvoorstel-over-dna-analyse-bij-seksueel-geweld
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optreden, wat ook een obstakel vormt om hun recht op persoonlijk 
contact met elkaar uit te oefenen. 

Tot slot raakt de wet evenmin aan de echte uitdaging naar de 
toekomst, dat is: een voldoende groot aanbod van beschikbare 
plaatsen in de jeugdhulpverlening (bijvoorbeeld pleegzorgers). 
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8.4. Kritiek op Centraal register 

bescherming van de personen

De FOD Justitie lanceerde op 1 juni 2021 het Centraal register 
voor bescherming van de personen (CRBP). Dat is een digitale 
gegevensbank voor het beheer, de opvolging en de behandeling 
van procedures van beschermde personen. Sinds 1 juni 2021 
moeten de advocaat-bewindvoerders al hun verzoekschriften en 
verslagen in principe neerleggen via dat register samen met de 
bijgevoegde stukken. We stonden kritisch tegenover de lancering 
en zijn nog steeds kritisch over het register zoals het er vandaag 
uitziet.

“We zullen het niet nalaten om via 
diverse kanalen te benadrukken 
dat het CRBP nog verder moet 
worden geoptimaliseerd”

Kathleen Vercraeye 
Bestuurder

Zo werd een werkgroep opgericht die bestaat uit vertegen-
woordigers van de vredegerechten (magistratuur en griffie), 
de advocatuur (OVB en OBFG), de dienst wetgeving van de 
FOD Justitie, de beleidscel van de minister van Justitie en de 
ontwikkelaar van het register. Die werkgroep evalueert de werking 
van het register en formuleert voorstellen ter verbetering van het 
register. 

Ook treden we op diverse tijdstippen in overleg met de betrokken 
actoren, zijnde de vrederechters, de projectontwikkelaar en het 
kabinet omtrent de opmerkingen en suggesties die zij ontvangen 
van haar leden.
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https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/bescherming-persoonlijke-banden-tussen-broers-en-zussen-de-wet-verankerd
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-kritisch-over-lancering-centraal-register-voor-bescherming-van-personen-op-1
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8.5. Dossiertaks in het 

omgevingsrecht: per administratief 

beroep of per beroepsindiener?

In een arrest van 18 maart 2021 oordeelde een kamer van de 
Raad voor Vergunningsbetwistingen dat elke indiener van een 
administratief beroep tegen een omgevingsvergunning € 100 
dossiertaks verschuldigd is, ook wanneer één beroep uitgaat 
van meerdere personen. Hoewel die lezing strookt met het 
Omgevingsvergunningsdecreet, vereisten het departement 
Omgeving en de Vlaamse provincies sinds 2014 in de praktijk dat 
er in alle gevallen slechts één dossiertaks werd betaald. Dat arrest 
had tot gevolg dat er voor een beroepschrift, ingediend door tien 
personen, plots een dossiertaks van €10.00 verschuldigd was 
in plaats van €100 om ontvankelijk te zijn. Personen die geen 
dossiertaks betaald hadden, konden later niet bij de rechter 
terecht omdat ze hun administratief beroep niet hadden uitgeput. 

Volgens ons druiste die ontwikkeling in tegen het standstill-
beginsel en het recht op toegang tot de rechter. Wij bezorgden 
minister Demir daarom een uitgewerkt voorstel van (voor)
ontwerp van decreet om het Omgevingsvergunningsdecreet in 
lijn te brengen met de jarenlange praktijk van de administratie.

Jammer genoeg bleek al snel dat de minister ons voorstel niet 
genegen was. Later diende ‘Vooruit’ nog een daarop geïnspireerd 
voorstel op 9 juli 2021 in het Vlaams parlement in, maar ook dat 
voorstel werd niet gesmaakt door de meerderheid.

“De uiteenlopende rechtspraak binnen 
de Raad leidt tot rechtsonzekerheid 
over de vraag hoeveel keer er 
dossiertaks verschuldigd is: eenmaal 
per beroepschrift, of zoveel keren als 
er beroepsindieners zijn? En kunnen 
teveel betaalde dossiertaksen worden 
teruggevorderd? De OVB is alvast 
meteen in actie geschoten om snel een 
antwoord te krijgen op die vragen”

Bram Vandromme 
Bestuurder

Ondertussen sloten twee andere kamers binnen de Raad voor 
Vergunningsbetwistingen zich in januari 2022 opnieuw aan bij de 
eerdere praktijk van het departement Omgeving en de Vlaamse 
provincies. 

LEES MEER

8.6. Nieuw medium: YouTube Live

We zetten ook in op audiovisuele innovatie. Zo investeerden we in 
2 live opnames over de resultaten van recente onderzoeken.
De eerste YouTube live werd uitgezonden op 24 juni en ging 
over de Advocatenbarometer 2020. Professoren Wim Hardyns 
(UGent) en Stephan Parmentier (KU Leuven) gaven uitgebreid 
duiding over hun onderzoek. Daarna was er ruimte voor een debat 
daarover op basis van live gestelde vragen door advocaten die de 
YouTube live online volgden. 

LEES MEER

Hetzelfde gebeurde met de Digimeter, het onderzoek waarmee 
we sinds 29 oktober peilen naar de digitaliseringsgraad van 
advocatenkantoren. Op 25 november lichtten bestuurders 
Erik Valgaeren en Bram Vandromme de eerste resultaten van 
het onderzoek al toe in een YouTube Live waarna er zich een 
levendig debat ontspon tussen de 5 advocaten rond de tafel en 
de advocaten die het debat online volgden. 

LEES MEER

We zullen dit communicatie-instrument ook in de toekomst gericht 
inzetten voor onderwerpen die de hele advocatuur aanbelangen. 

8.7. Wetsontwerp uitvoering 

korte vrijheidsstraffen 

goedgekeurd in de Kamer

Het wetsontwerp uitvoering korte vrijheidsstraffen wil de 
procedure aanpassen waarbij de strafuitvoeringsrechter 
strafuitvoeringsmodaliteiten toekent aan veroordeelden die 
straffen tot drie jaar of minder kregen.

We zijn in het algemeen positief over het wetsontwerp en hoopten 
dat de bepalingen van het wetsontwerp in december eindelijk in 
werking zouden treden. 

De drie belangrijkste wijzigingen van het wetsontwerp zijn:
 / De informatieverplichting van de directeur over de mogelijke 

strafuitvoeringsmodaliteiten
 / De mogelijke aanvraag van een strafuitvoeringsmodaliteit 

vanuit vrijheid
 / De mogelijke uitspraak van een verminderde duur van het 

woonverbod

We blijven toch vrezen voor een overbevolking in de gevangenissen. 
Het beperkte cijfermateriaal, de niet bewezen haalbaarheid op het 

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-legt-voorstel-dossiertaks-kant-en-klaar-op-tafel-van-minister-demir
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/herbekijk-resultaten-van-de-advocatenbarometer-2020
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/een-eerste-inkijk-de-resultaten-van-de-digimeter
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terrein maar ook de ambiguïteit van de achterliggende motivatie 
van de wet werpen nog veel vragen op.

Op 2 mei 2022 vroeg en kreeg minister van Justitie Van 
Quickenborne opnieuw uitstel voor de uitvoering van de 
korte gevangenisstraffen. Hij liet ook optekenen dat hij de 
gevangenisstraffen tot zes maanden wil afschaffen. 

In plaats van 1 juni 2022 als deadline wordt de invoering uitgesteld 
en gespreid over twee fases: vanaf september 2022 zouden (we 
houden het voorlopig in de voorwaardelijke wijs) de straffen van 2 
tot 3 jaar worden uitgevoerd en vanaf september 2023 de straffen 
onder de 2 jaar. 
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8.8. Advocatenbarometer

Op 24 juni werden in een YouTube Live de resultaten voorgesteld 
van onze grootschalige bevraging bij de Vlaamse advocaten ‘de 
Advocatenbarometer’. Professoren Wim Hardyns (UGent) en 
Stephan Parmentier (KU Leuven) gaven uitgebreid duiding over de 
meest opvallende en interessante bevindingen uit hun onderzoek. 
Voorzitter Peter Callens vertelde wat de Orde van Vlaamse Balies 
met die resultaten doet.  Woordvoerder Sofie Demeyer leidde het 
gesprek in goede banen. 

De resultaten van deze editie waren bijzonder interessant want ze 
boden een overzicht van verschillende evoluties over 15 jaar heen, 
net omdat het al de derde editie van de Advocatenbarometer 
was. Meer dan 2.500 stagiairs en tableau-advocaten namen er 
actief aan deel, in de periode van 6 mei tot 13 juli 2020. 

Een greep uit de belangrijkste resultaten van die Advocaten-
barometer: 

 / Sinds 1 januari 2014 moeten advocaten voor elke 
prestatie btw aanrekenen, verrassend genoeg had 
de invoering ook een positief gevolg: advocaten 
volgen hun facturen noodgedwongen beter op en 
dat resulteert in minder problemen met wanbetalers.  

 / In 2020 was 44,6% van de advocaten vrouw, bij de 
vorige advocatenbarometer in 2012 was dat nog maar 
42%. De doorstroom van stagiairs naar het tableau 
creëert wel de verwachting dat de advocatuur in 
de nabije toekomst nog verder zal vervrouwelijken. 

 / Als stagiairs van balie veranderen is dat meestal omdat zij 
betere arbeidsvoorwaarden zoeken. Met het oog op een 
optimale carrière, tableau-advocaten veranderen vooral om 
familiale redenen met het oog op een betere work-life-balance. 

 / Gemiddeld verdienen bijna 63% van de advocaten-
stagiairs tussen de 12.500 en 37.500 euro bruto per jaar, 
bij 57,8% van de tableau-advocaten bevindt het inkomen 
zich tussen de 37.500 en de 100.000 euro per jaar.  

 / Bijna een op de vijf advocaten geeft aan niet als advocaat met 
pensioen te willen gaan. De reden om het beroep te verlaten 
is voor 67% de hoge werkdruk en voor 48,1% de moeilijke 
balans tussen werk en privé.

Dit meetinstrument helpt ons om een toekomstgericht beleid uit 
te bouwen. We zullen dit grootschalig onderzoek binnen enkele 
jaren opnieuw uitvoeren.

LEES MEER

Verdeling mannelijke & Vrouwelijke adVocaten in 2020

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/wetsontwerp-uitvoering-korte-vrijheidsstraffen-goedgekeurd-de-kamer
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/herbekijk-resultaten-van-de-advocatenbarometer-2020
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Bruto-inkomensklassen Van adVocaat-stagiairs & taBleau-adVocaten

redenen waarom adVocaten oVerwegen het Beroep te Verlaten
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8.9. Tevreden met wetsvoorstel 

over actieve notificatieplicht bij 

het verzamelen van gegevens

In een advies aan de Kamercommissie Justitie uitten we ons 
standpunt over het wetsvoorstel over actieve notificatieplicht 
bij het verzamelen van gegevens. Het streeft een actieve 
kennisgevingsplicht na die evenwel beperkt blijft tot bepaalde 
uitzonderlijke methoden voor het verzamelen van gegevens, 
namelijk:
 / Het doorzoeken van niet voor het publiek toegankelijke 

plaatsen, al dan niet met behulp van technische middelen 
en van de inhoud van al dan niet vergrendelde voorwerpen 
die zich daar bevinden, en ook het meenemen van die 
voorwerpen en het terugplaatsen ervan

 / Het openmaken en kennisnemen van al dan niet aan een 
postoperator toevertrouwde post

 / Het onderscheppen, kennisnemen en registreren van 
communicaties 

Wij kunnen niet anders dan hiermee tevreden zijn (de OVB pleit er 
al sinds 2008 voor) ook al betreuren we dat onze diverse adviezen 
niet eerder in aanmerking kwamen, zodat meerdere procedures 
voor het Grondwettelijk Hof hadden kunnen vermeden worden.

LEES MEER
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Verdeling mannelijke en Vrouwelijke adVocaten in 2020

9  Juli
9.1. Verhoging erelonen curatoren

De erelonen van de curatoren zijn gekoppeld aan het indexcijfer 
van de consumptieprijzen. Telkens de consumptieprijsindex met 
5 punten stijgt of daalt, worden de erelonen van de curatoren 
met 5% vermeerderd of verminderd. Dergelijke stijging van de 
consumptieprijsindex werd in de maand juni 2021 bereikt zodat 
de erelonen van de curatoren sinds 1 juli 2021 met 5% verhoogd 
zijn. 

“We maakten, in samenwerking met 
de OBFG, de aangepaste erelonen 
van de curatoren meteen bekend 
in het Belgisch Staatsblad”

Hans De Meyer 
Bestuurder

De aanpassingen van de erelonen van curatoren worden op 
verzoek van de OVB of van de OBFG in het Belgisch Staatsblad 
bekendgemaakt. We volgen de evolutie van de 
consumptieprijsindex op de voet en laten in voorkomend geval 
een bekendmaking van de aangepaste erelonen van de curatoren 
publiceren in het Belgisch Staatsblad.
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9.2. Bijzondere bewijswaarde 

voor vaststellingen door 

onbemande toestellen

Op vraag van de Kamercommissie Mobiliteit schreven we een 
kritisch advies bij een wetsvoorstel dat aan alle vaststellingen 
van verkeersovertredingen door onbemande, automatische 
toestellen bijzondere bewijswaarde wil hechten. 

De grootschalige en automatische omkering van de bewijslast 
die dit tot gevolg heeft, heeft een te grote impact op de rechten 
van de verdediging. Er bestaat nog steeds een verschil tussen de 
vaststellingen die ter plekke worden gedaan en een verbalisant 
die de beelden vanop afstand doorkrijgt en moet interpreteren. 

Bovendien zou de uitbreiding ook vaststellingen van overtredingen 
behelzen die aanzienlijk minder makkelijk met absolute zekerheid 
kunnen worden vastgesteld.

Het wetsvoorstel is op het moment van dit schrijven nog hangende. 
We volgen de kwestie verder op. Ons standpunt verscheen in 
ieder geval in de media en zwengelde het debat mee aan. 

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/verhoging-erelonen-curatoren-met-5-sinds-1-juli-2021
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-flitst-wetgever-voor-veralgemening-bijzondere-bewijswaarde-bij-onbemande
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9.3. Technische vereisten 

polygraaftest neergelegd in KB

In 2020 verzetten we ons sterk tegen de inschrijving van de 
polygraaftest in het Wetboek van strafvordering omwille van 
de onbetrouwbaarheid van de test, de potentiële impact op het 
verloof van de strafprocedure en het vermoeden van onschuld en 
de beperkte rechtswaarborgen die ermee gepaard gaan. 

We hebben opgemerkt dat de technische vereisten nog niet in 
een KB waren omgezet, zoals vereist door de wet. 

Advocaten zouden daarom de nietigheid van polygraaftesten die 
intussen werden uitgevoerd, kunnen aanvragen. 

Onze opmerking werd snel opgepikt en leidde tot een 
parlementaire vraag. Enige tijd later werd het KB gepubliceerd. 

“We moeten waakzaam blijven 
voor eventuele misbruiken van de 
polygraaftest, voor de gevolgen van 
een  weigering in de praktijk en voor 
het gewicht van de bewijswaarde dat 
aan de resultaten wordt gekoppeld”

Erik Schellingen 
Bestuurder

 

LEES MEER

9.4. Wettelijk volgberoep 

voor beklaagden

Het Grondwettelijk Hof oordeelde al twee keer dat het ontbreken 
van een volgberoep voor beklaagden, gelijkaardig aan dat van het 
openbaar ministerie, het gelijkheidsbeginsel en de rechten van 
verdediging schendt. 

Terwijl het parket beschikt over een bijkomende termijn van 10 
dagen om volgberoep in te stellen bij een hoger beroep van de 
beklaagde, kan de beklaagde dat op zijn beurt niet doen wanneer 
het openbaar ministerie hoger beroep aantekent. 

Bovendien wordt het debat voor de appelrechter begrensd door 
de grieven die de partijen hebben geformuleerd. Als het openbaar 
ministerie pas op het einde van de termijn hoger beroep instelt 
tegen bepaalde gedeelten van de bestreden uitspraak, kan de 

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/gebrek-aan-technische-vereisten-zet-polygraaftest-op-de-helling; https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/technische-vereisten-voor-polygraaftest-eindelijk-kb-gegoten
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beklaagde dus geen beroep meer instellen tegen de andere 
gedeelten.

We verstuurden daarom een brief naar het kabinet van minister 
van Justitie Van Quickenborne met het verzoek om deze kwestie 
wettelijk te remediëren. 

We wachten momenteel nog op een antwoord van het kabinet en 
volgen de kwestie verder op.
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9.5. Laura Van Iersel 

wint scriptieprijs

Elk jaar bekronen we de beste masterproef die een link heeft met 
de advocatuur of de organisatie en werking van justitie. Een jury 
beslist dan wie de geldprijs van 2.500 euro verdient. 

De scriptieprijs wordt normaal gezien uitgereikt op de 
nieuwjaarsreceptie maar door de coronapandemie kon die 
receptie in 2021 niet doorgaan. Daarom werd de scriptieprijs 
2020 pas in de zomer uitgereikt aan Laura Van Iersel voor 
haar masterproef “Het zorgtraject internering: een nieuwe 
vergeetput?”. 

Ook in januari 2022 kon de OVB-nieuwjaarsreceptie niet 
doorgaan. De volgende scriptieprijs zal daarom pas tijdens de 
nieuwjaarsreceptie in 2023 worden uitgereikt. 

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-vraagt-wettelijk-volgberoep-voor-beklaagden
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/laura-van-iersel-wint-scriptieprijs-met-haar-masterproef
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10  Augustus

10.1. Schriftelijke behandeling 

door KI niet meer proportioneel 

met coronamaatregelen

De coronawet van 20 december 2020 had verschillende justitiële 
maatregelen ingevoerd in de strijd tegen het coronavirus. Eén 
van de maatregelen was de schriftelijke behandeling van de 
procedure voor de kamer van inbeschuldigingstelling, waartegen 
we ons reeds bij het (voor)ontwerp van de coronawet verzetten. 

De memorie bij die wet stelt dat de maatregelen moeten kunnen 
gelden “tot we over een vaccin beschikken dat voldoende is 
uitgerold waardoor een versoepeling van de maatregelen mogelijk 
wordt”. 

Rekening houdend met de uitgebreide versoepelingen die 
via ministerieel besluit zijn doorgevoerd op het sociale leven, 
pleitten we dat de schriftelijke behandeling voor de KI niet langer 
proportioneel is en dat de pleitmogelijkheid voor de advocaat zo 
snel mogelijk hersteld moet worden.

We stuurden een brief met onze bekommernissen naar het 
kabinet van minister van Justitie Vincent Van Quickenborne 
en wachten momenteel nog op een antwoord. We blijven erop 
toezien dat coronamaatregelen die een impact hebben op de 
rechtstaat en het recht op een eerlijk proces tijdelijk blijven en 
worden opgeheven zodra dat mogelijk is. 

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/schriftelijke-behandeling-door-ki-niet-langer-proportioneel-met-coronamaatregelen
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/schriftelijke-behandeling-door-ki-niet-langer-proportioneel-met-coronamaatregelen
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11  September

11.1. OVB steigert van 

spionagetool Pegasus: komt 

hoogmoed voor de val?

Minister van Justitie Van Quickenborne meldde dat de hoogst 
geavanceerde en controversiële spyware Pegasus ook door 
onze inlichtingendiensten ingezet moet kunnen worden. Met die 
software wordt de controle van uw smartphone overgenomen en 
kan men alles volgen wat de gebruiker ermee doet. 

Hoewel de minister verduidelijkt dat dit steeds binnen een 
wettelijk kader met afdoende controlemechanismen moet 
gebeuren en dit kader reeds aanwezig is in de vorm van de wet 
van 30 november 1998 houdende de regeling van inlichtingen- 
en veiligheidsdiensten, stellen we ons waakzaam op tegenover 
methoden die een dermate ingrijpende impact kunnen hebben op 
onze privacy (bijvoorbeeld camera of microfoon activeren). 

Dat gaat immers veel verder dan het vergaren van opgeslagen of 
verwerkte gegevens en heeft meer weg van een observatie.  

We zijn ons bewust van de tendens dat privacy hoe langer hoe 
minder een verworven goed lijkt te worden. Van grootschalige 
DNA-onderzoeken bij personen waartegen geen aanwijzingen 
van schuld bestaan en die zelfs niet betrokken zijn bij het 
strafonderzoek, over vingerafdrukken op identiteitskaarten tot 
voorstellen om slimme camera’s in te zetten om de bestuurder in 
de wagen te controleren of om mensen langs de kant te nemen 
voor overtredingen die zelfs niets met het wegverkeer te maken 
hebben (bijvoorbeeld fiscale schulden). 

De vragen die rijzen zijn: waar ligt het eindpunt? Kan technologie 
steeds indringender gebruikt worden en toch proportioneel blijven, 
onder het mom van veiligheid? En wanneer raken grondrechten 
uitgehold? We blijven alert voor dergelijke grondrechtbeperkende 
initiatieven in de toekomst. 
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11.2. Overleggen instanties 

vreemdelingenrecht

Naar jaarlijkse gewoonte organiseerden we ook in 2021 
overlegmomenten met de meest relevante instanties in het 
vreemdelingenrecht. We streven met deze overlegmomenten naar 
een constructieve dialoog tussen de diensten en de advocatuur 
en willen de mogelijke problemen bij de kern aanpakken.

Het doel van de overlegmomenten is steeds tweeledig:
 / We kaarten de punten aan waar ruimte is voor verbetering. 
 / We zijn ook benieuwd naar de opmerkingen van de instanties 

zelf en staan open om eventuele opmerkingen of klachten 
over de advocatuur te bespreken en te onderzoeken.

Naast de Directie-generaal Consulaire Zaken, organiseerden 
we overlegmomenten met het Commissariaat-generaal voor de 
Vluchtelingen en de Staatlozen, de Dienst Vreemdelingenzaken, 
de Raad voor Vreemdelingenbetwistingen, het Rode Kruis 
Vlaanderen, de Dienst Voogdij en de staatssecretaris voor Asiel 
en Migratie.

We blijven de vinger aan de pols houden en organiseren ieder 
jaar opnieuw dergelijke overlegmomenten zodat er kort op de 
bal kan worden gespeeld bij eventuele (nieuwe) problemen en/
of uitdagingen. We houden de advocatuur op de hoogte van de 
belangrijkste items die besproken worden tijdens die gesprekken.
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11.3. Hervorming van het 

seksueel strafrecht

We schreven een omstandig advies bij het wetsontwerp tot 
hervorming van het seksueel strafrecht en lichtten ons standpunt 
toe in de Kamercommissie Justitie. Hoewel we betreuren dat het 

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-steigert-van-spionagetool-pegasus-komt-hoogmoed-voor-de-val
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-overlegt-met-de-directie-generaal-consulaire-zaken-over-procedures-en 
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nieuwe Strafwetboek op zich laat wachten en de modernisering 
voorlopig beperkt blijf tot dit thema, is het een belangrijke 
stap in de goede richting: de striktere herdefiniëring van het 
begrip toestemming is en belangrijke evolutie en we zien ook de 
meerwaarde om te werken met vijf basismisdrijven gevolgd door 
verzwarende misdrijven die telkens ieder (relevant) basismisdrijf 
met de aangepaste strafmaat overloopt.

De uitwerking laat echter nog wat te wensen over. Ons 
voornaamste bezwaar heeft betrekking op de soms erg 
disproportionele strafmaat. We bespreken onder meer ook 
verzwarende omstandigheden en discriminatiegronden, de 
verzwarende factoren zonder directe strafverhoging waar de 
rechter desalniettemin “rekening mee moet houden” en de 
afschaffing van de gerechtelijke antecedenten als negatieve 
vereiste voor probatie-uitstel.

Eind december 2021 keurde de Kamercommissie Justitie het 
inmiddels sterk geamendeerde wetsontwerp goed. 

“We zijn tevreden dat de wetgever 
rekening heeft gehouden met enkele 
van onze aandachtspunten, maar 
stellen vast dat de disproportionaliteit 
van de straffen en de verzwarende 
omstandigheden slechts in beperkte 
mate werd onderzocht en zelfs op 
foutieve wijze werd geïnterpreteerd”

Erik Schellingen 
Bestuurder 

Op het moment van publicatie werd dit wetsontwerp inmiddels 
goedgekeurd door het parlement. De inwerkingtreding is voorzien 
op 1 juni 2022.

LEES MEER 

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/hervorming-van-het-seksueel-strafrecht-doorgelicht


11.4. Nieuwe minimumvergoedingen 

advocaten-stagiairs

Artikel 34 van de Codex Deontologie voor Advocaten bepaalt dat 
de minimumvergoedingen van de advocaten-stagiairs jaarlijks in 
december kunnen worden aangepast door de algemene 
vergadering, met uitwerking vanaf het daaropvolgende 
gerechtelijk jaar, behoudens andersluidende beslissing van de 
algemene vergadering. 

De algemene vergadering besliste op 16 december 2020 om de 
jaarlijkse minimumvergoeding voor advocaten-stagiairs vanaf 
het tweede stagejaar op te trekken van 26.400 euro naar 30.000 
euro. De jaarlijkse minimumvergoeding voor de eerstejaars werd 
niet aangepast en blijft dus 21.600 euro. Die wijziging werd op 19 
januari 2021 gepubliceerd in het Belgisch Staatsblad en ging in 
sinds 1 september 2021.

Op 22 december 2021 heeft de algemene vergadering beslist 
dat, conform artikel 34 van de Codex Deontologie voor 
Advocaten, de minimumvergoedingen van de advocaten-
stagiairs worden aangepast. De  jaarlijkse minimumvergoeding 
voor de eerstejaarsstagiairs wordt opgetrokken van 21.600 euro 
naar 24.000 euro, maandelijks vooruitbetaalbaar. De jaarlijkse 
minimumvergoeding vanaf het tweede stagejaar blijft behouden 
op 30.000 euro, maandelijks vooruitbetaalbaar.

LEES MEER

11.5. Nieuw compendium

Het bijgewerkte compendium juridische tweedelijnsbijstand trad 
op 1 september in werking. 

“De belangrijkste wijziging was de 
verhoging van de inkomensgrenzen.” 

Stefan Pieters 
Bestuurder 

LEES MEER

11.6. Digitaal welkom voor 

de advocaat-stagiair 

We gaven de verwelkoming van de nieuwe advocaten-stagiairs 
van het gerechtelijk jaar 2021-2022 een nieuw elan. We maakten 
een ‘stagegazet’ om ons te introduceren en een digitaal 
welkomstboek waar de stagiair alle info terugvindt die hij nodig 
heeft. 

De advocaat-stagiair komt voor het eerst binnen in onze 
beroepsorganisatie. We willen daar niet licht overgaan.

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/nieuwe-minimumvergoedingen-advocaten-stagiairs-vanaf-1-september
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/compendium-juridische-tweedelijnsbijstand-en-nieuwe-inkomensgrenzen-vanaf-1
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11.5. Nieuw compendium

Het bijgewerkte compendium juridische tweedelijnsbijstand trad 
op 1 september in werking. 

“De belangrijkste wijziging was de 
verhoging van de inkomensgrenzen.” 

Stefan Pieters 
Bestuurder 

LEES MEER

11.6. Digitaal welkom voor 

de advocaat-stagiair 

We gaven de verwelkoming van de nieuwe advocaten-stagiairs 
van het gerechtelijk jaar 2021-2022 een nieuw elan. We maakten 
een ‘stagegazet’ om ons te introduceren en een digitaal 
welkomstboek waar de stagiair alle info terugvindt die hij nodig 
heeft. 

De advocaat-stagiair komt voor het eerst binnen in onze 
beroepsorganisatie. We willen daar niet licht overgaan.

“Tot voor kort ontving een stagiair van ons een ‘welkomstboek’ dat 
meer op een encyclopedie leek dan een écht hartelijke welkom. 
Dat wilden we met het team communicatie nu toch wel eens 
grondig anders aanpakken, en dus gaven we hun verwelkoming 
dit jaar een nieuw elan”, licht bestuurder Bram Vandromme toe.

“Wij vinden het belangrijk dat we de advocaat-stagiair écht 
welkom heten. Niet alleen in het mooie beroep van advocaat, 
maar ook bij ons, in de OVB”, vertelt Bram Vandromme. “Als 
beroepsorganisatie hebben we toch wel een stevige ambitie 
om meteen dicht genoeg bij de stagiair te staan. En hem daarbij 
meteen duidelijk te maken dat wij hem bij zijn parcours in de 
advocatuur willen én zullen helpen.”

LEES MEER

11.7. Nieuw goederenrecht

Het nieuwe Boek 3 ‘Goederen’ van het Burgerlijk Wetboek bestaat 
uit acht titels, waaronder onder andere een titel over mede-
eigendom, een over burenrelaties en een over vruchtgebruik. 
Dit boek werd ingevoerd middels de wet van 4 februari 2020 
die zorgt voor een modernisering, een betere structuur en een 
flexibilisering van het goederenrecht. Het nieuwe goederenrecht 
trad in werking op 1 september 2021.

We kwamen verscheidene malen tussen in de totstandkoming 
van de wet. We stonden positief tegenover de voorgestelde 
hervorming omdat die zorgt voor modernisering, een betere 
structuur en een flexibilisering van het goederenrecht, maar we 
gaven ook nog heel wat bemerkingen.

We blijven verdere ontwikkelingen in de rechtspraak en rechtsleer 
over het nieuwe goederenrecht voor u opvolgen. Het is immers 
aan de rechtspraak en rechtsleer om met de innovaties van het 
nieuwe Boek 3 om te gaan. 

LEES MEER

11.8. Attentieplicht als beknotting van 

het recht op toegang tot de rechter

Het decreet van 21 mei 2021 bracht ingrijpende wijzigingen aan in 
het procedureverloop bij de Dienst van de Bestuursrechtscolleges. 
De belangrijkste wijziging is ongetwijfeld de precisering van 
het belang bij het middel. Vroeger gaf een onwettigheid in een 
administratieve beslissing alleen aanleiding tot een vernietiging 
indien de partij die haar aanvoerde ook werd benadeeld door 
die ingeroepen onwettigheid. Dat wordt nu verder uitgewerkt. 
Vandaag kan een partij zich niet meer op een onwettigheid  
beroepen als ze niet wordt benadeeld door de ingeroepen 
onwettigheid (belangenschade), of als haar belangen niet door 
geschonden norm beschermd worden (relativiteitseis), of als 
ze kennelijk verzuimd heeft de ingeroepen onwettigheid aan te 
voeren op een nuttig ogenblik tijdens de bestuurlijke procedure 
(attentieplicht). Middelen die de openbare orde aanbelangen kan 
ze echter nog te allen tijde opwerpen. 

“Deze aanpassing van het DBRC-decreet 
raakt de OVB manifest in het hart van 
haar werking: rechtzoekenden worden 
duidelijk de toegang tot de rechter extra 
bemoeilijkt, en deze attentieplicht zorgt 
voor advocaten ook voor een (onnodige) 
hogere druk op hun dossierbehandeling, 
zonder dat dit noodzakelijk meer kans 
op een oplossing van het geschil biedt”

Bram Vandromme 
Bestuurder

Intussen dienden we een beroep tot vernietiging in bij het 
Grondwettelijk Hof tegen deze decreetswijziging. De verwachting 
is dat het Hof in 2022 nog uitspraak zal doen.

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/compendium-juridische-tweedelijnsbijstand-en-nieuwe-inkomensgrenzen-vanaf-1
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/digitaal-welkom-voor-de-advocaat-stagiair
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/nieuw-goederenrecht-treedt-werking
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-stapt-naar-grondwettelijk-hof-tegen-de-attentieplicht


12  Oktober
12.1. Achterstand slachtofferfonds

We stelden vast dat de gemiddelde doorlooptermijn voor 
de behandeling van een dossier door de Commissie voor 
financiële hulp aan slachtoffers van opzettelijke gewelddaden en 
occasionele redders ruim 36 maanden bedraagt. Slachtoffers 
moeten bijgevolg veel te lang in de kou staan wanneer de dader 
onbekend of onvermogend is. 

We hebben het kabinet verschillende keren gecontacteerd naar 
aanleiding van de enorme achterstand. Er is aangekondigd dat 
drie extra medewerkers voor de Commissie voor financiële 
hulp zullen worden aangeworven, maar we vragen ons af of dit 
voldoende is om de noodzakelijk kentering in te zetten, wanneer 
dit tot daadwerkelijke resultaten zal leiden en wat de beoogde 
doorlooptijd op termijn is. 

LEES MEER

12.2. Start GDPR-wijzer

In oktober ging de campagne ‘GDPR-wijzer’ over de praktische 
implementatie van de GDPR van start. Wij bepaalden een reeks 
GDPR-thema’s die relevant zijn voor de advocaat en bundelden 
die in onze GDPR-wijzer op het Privaat Luik. 

Sinds dan belichten we elke twee weken een nieuw thema, met 
als einddoel een volledige GDPR toolkit. Per thema geven we een 
beknopte toelichting, concrete to do’s, praktische richtsnoeren en 
modeldocumenten en antwoorden op veelgestelde vragen.

“Na de publicatie van alle thema’s 
op het Privaat Luik stellen we een 
gebruiksvriendelijk overzichtsdocument 
voor de advocaat op die als praktische 
gids kan worden gebruikt”

Erik Valgaeren 
Bestuurder

Tot in april 2022 wordt er elke twee weken een nieuw thema 
in de GDPR-wijzer toegevoegd. De bestaande content wordt 
regelmatig bijgewerkt en up to date gehouden. 

LEES MEER  

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-kaart-achterstand-slachtofferfonds-nogmaals-aan-bij-kabinet-justitie
https://vimeo.com/617662708/5733b05e3a ;  https://privaatluik.advocaat.be/infotheek/gdpr/gdpr-wijzer
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12.3. Geen justitie zonder 

onafhankelijke advocaten

Op 27 oktober organiseerden we samen met Avocats.be en de 
Orde van advocaten bij het Hof van Cassatie, de Europese dag 
van de advocatuur in de Senaat met als thema “Geen justitie 
zonder onafhankelijke advocaten”. Het werd een studienamiddag 
met heel wat boeiende sprekers en dito uiteenzettingen. 

Op algemene vraag bundelden we alle teksten in een boeiend 
e-book. 

LEES MEER

12.4. Modelbrief informatie- 

en bevorderingsverplichting 

minnelijke oplossingen

Als advocaat heeft u een aantal verplichtingen. Zo moet u met uw 
cliënt onder meer bespreken hoe geschillen ook op een minnelijke 
manier kunnen worden opgelost. In het kader van de Mediation 
Week organiseerden we op 13 oktober een webinar daarover. In 
deze webinar legden we uit hoe u dat het beste aanpakt. Daarnaast 
stelden wij een modelbrief op en ook een (niet-limitatief) overzicht 
van de verschillende methoden van geschillenoplossing.

De (basis) modelbrief zal binnen een periode van 1 jaar geëvalueerd 
en, indien nodig, aangepast worden.

LEES MEER

12.5. Nieuw: de podcast Ten Gronde

Team communicatie startte in oktober met het maken van 
een podcast, genaamd ‘Ten Gronde’. In die podcast gaat Sofie 
Demeyer in op tal van onderwerpen die de advocaat kunnen 

interesseren. Aan haar tafel schuiven telkens enkele boeiende 
gasten en/of specialisten terzake aan.

De jingle die de podcast inleidt is niet zomaar een jingle. Er is over 
nagedacht: u hoort voetstappen, een deur die opent, een bel die 
gaat, het verwijst naar het begin van een rechtszitting. De podcasts 
worden verspreid via het Privaat Luik en OrdeExpress maar ook 
via het OVB-kanaal op Spotify, zodat ook niet-advocaten er naar 
kunnen luisteren. 

In 2021 brachten we drie podcasts uit: met Tom Wijnant over 
bemiddeling en de rol die de advocatuur daarin heeft, met 
stafhouder Geneviève Boliau en deken Bruno Van Dorpe over het 
20-jarig bestaan van de OVB en met rector Van Goethem over de 
Derde Dag van de Rechtsstaat. 

Telkens als er zich een opportuniteit voordoet zoekt het 
communicatieteam een of meedere geschikte interviewees voor 
de podcast. 

LUISTER NAAR DE PODCASTS

12.6. Neerlegging 

verzoekschriften via DPA-

deposit permanent verankerd

Eén van de tijdelijke justitiële maatregelen uit de coronawetten 
van 2020 was de mogelijkheid om elke akte van rechtsingang 
of van voorziening alsook elk verzoekschrift of verzoek aan de 
rechter via e- of DPA-deposit bij de griffie neer te leggen. Het 
Koninklijk Besluit van 29 september 2021 heeft die maatregel 
definitief vastgelegd. De mogelijkheid geldt niet voor akten die 
niet worden neergelegd ter griffie, zoals een dagvaarding bij 
gerechtsdeurwaardersexploot

We zijn tevreden met deze definitieve maatregel, die past in de 
digitalisering van justitie en de uitoefening van het beroep weer 
dat tikkeltje efficiënter maakt.

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/alle-uiteenzettingen-over-de-europese-dag-van-de-advocatuur-nu-gebundeld-een-e
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/nieuw-modelbrief-informatie-en-bevorderingsverplichting-minnelijke-oplossingen
https://open.spotify.com/show/7iIT20DKfzS2yl1uuKZDKm?si=477ba0edd604482e
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/neerlegging-verzoekschriften-e-en-dpa-deposit-permanent-verankerd


34

12.7. Hervorming Antigoonleer

We pleitten in een advies aan het kabinet van de minister van 
Justitie voor een volledige hervorming van de Antigoonleer. 
Momenteel mag onrechtmatig verkregen bewijsmateriaal enkel 
worden uitgesloten in drie gevallen. 

“We vinden dat een rechtstaat 
waarin het principe verworven is 
dat het overtreden van de eigen 
regels aanvaardbaar is, zichzelf 
ondermijnt. Bovendien kunnen de drie 
uitzonderingen het vraagstuk rond 
onrechtmatig verkregen bewijs niet op 
adequate wijze beslechten. We pleiten 
daarom voor de omkering van het 
principe van de bewijsuitsluiting”

Erik Schellingen, 
Bestuurder 

Een goed aanknopingspunt voor een hervorming vinden we in het 
wetsvoorstel houdende het nieuw Wetboek van Strafprocesrecht. 
Informatie die wordt verkregen in strijd met de rechten van 
verdediging, met het recht op de integriteit van personen, met 
de regels inzake de respectieve bevoegdheden van de hoven en 
rechtbanken of met het journalistiek bronnengeheim, wordt uit 
de debatten geweerd. Een uitzondering is enkel mogelijk indien 
cumulatief aan drie voorwaarden wordt voldaan.

Vermits dit wetsvoorstel al meer dan een jaar onaangeroerd in 
de Kamercommissie Justitie ligt en de modernisering van het 
volledige strafprocesrecht nog een hele tijd op zich lijkt te zullen 
wachten, vinden we dat de hervorming van de Antigoonleer niet 
langer kan worden uitgesteld. 

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-dringt-bij-minister-van-justitie-aan-op-dringende-hervorming-van-antigoonleer


35

13  November

13.1. De eerste resultaten 

van de Digimeter

Op 29 oktober lanceerden wij de Digimeter, een online tool 
waarmee u kunt meten hoe digitaal uw eigen kantoor is. Eind 
december, na 2 maanden dus, hadden ruim 300 advocaten 
de vragenlijst al ingevuld. Maar eind november hadden 
we een YouTube Live waarin de eerste resultaten werden 
bekendgemaakt. 

Een greep uit de meest verrassende resultaten, toen: 
 / Van alle deelnemers gaf 10% aan nog altijd niet over een 

website te beschikken. Bij solopraktijken was dat zelfs 1 op vier. 

 / Meer dan 42% deelt online geen enkele juridische 
informatie, bij solopraktijken loopt dat zelfs op tot 66%. 

 / 34% van de kantoren gaf aan dat ze nog altijd 
afwezig zijn op sociale media, wie toch actief 
is op sociale media is dat vooral op LinkedIn. 

 

 / Conclusies indienen gebeurt bij meer dan de 
helft van de advocaten nog altijd via e-deposit 
maar bij de jongere advocaten neemt toch 
liefst 70% al zijn toevlucht tot DPA-Deposit. 

 / Communiceren met cliënten gebeurt het vaakst via de 
telefoon (97%) en per mail (99%). Voor vergaderen met 

een cliënt gaf 91% aan dat gerust via videobellen kan.  
 

 

 / Zorgwekkend: amper 35% gaf aan over een noodplan op het 
vlak van cybersecurity te beschikken, bij de solisten zakt dit 
cijfers zelfs tot 27%.

Bent u ook benieuwd hoe digitaal u en uw kantoor werken? Dan 
kan u de digimeter nog altijd invullen. We plannen trouwens nog 
een vervolgtraject op die digimeter. 

LEES MEER

13.2. Geen verplichte bemiddeling 

bij intrafamiliaal geweld

Sinds enkele jaren kan een rechter een bemiddeling bevelen als 
slechts één partij daarmee instemt, ook als dat de vermeende 
dader is (art. 1734, §1 Ger.W.). De wetgever wil die optie afschaffen 
ter bescherming van slachtoffers van intrafamiliaal geweld omdat 
de machtspositie, druk en eventuele dreiging binnen het gezin of 
huishouden ten koste kan gaan van de gelijkheid van de partijen 
bij de bemiddeling.

We kunnen ons vinden in de argumentatie van de wetgever 
maar haalden in ons advies enkele aandachtspunten aan met 
betrekking tot onder meer de afbakening van het materieel 
toepassingsgebied, de problematische uitbreiding tot “enig ander 
feit van psychologisch geweld” en de beoogde gevolgen mits 
instemming van beide partijen of op gezamenlijk verzoek.

Op het ogenblik van dit schrijven is het wetsvoorstel nog niet 
goedgekeurd. We volgen de ontwikkelingen verder op. 

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/een-eerste-inkijk-de-resultaten-van-de-digimeter
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-adviseert-over-verplichte-bemiddeling-bij-intrafamiliaal-geweld
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13.3. Justitie strenger, sneller 

en … onmenselijker?

België is al verschillende keren veroordeeld voor de wijze waarop 
geïnterneerden behandeld worden in de gevangenissen. 
Uit de memorie blijkt dat de wetgever zich daarvan bewust is, maar 
zij is dat ook (en nog meer) van het feit dat het tekort aan plaatsen in 
de gespecialiseerde inrichtingen en psychiatrische voorzieningen 
nijpend is. Het wetsontwerp maakt het daarom mogelijk om 
geïnterneerden of personen waarvan de invrijheidstelling op proef 
werd herroepen, in de psychiatrische afdeling van de gevangenis 
onder te brengen voor de periode tussen de plaatsingsbeslissing 
en de effectieve plaatsing.

“Gevangenissen zijn geen adequaat 
kader voor geïnterneerde personen. 
De infrastructuur voldoet niet aan 
de vereiste opvangvoorzieningen 
en er heerst een reëel tekort aan 
gekwalificeerd personeel voor de 
behandeling van psychiatrische 
stoornissen. Uitgebreidere structurele 
maatregelen zijn aan de orde”,

Erik Schellingen 
Bestuurder

In plaats van structurele maatregelen te nemen die de 
Straatsburgse rechtspraak naleven, wordt ervoor gezorgd dat de 
problematische situatie die reeds op het terrein werd toegepast 
nu ook wettelijk is vastgelegd.

Zowel wij als Avocats.be verzetten ons daartegen. 

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/justitie-strenger-sneller-en-onmenselijker


14  December
14.1. OVB adviseert bij voorontwerp 

KB over de vergoedingen 

van bewindvoerders

Op vraag van de minister van Justitie stelden we een uitgebreid 
advies op bij het voorontwerp van Koninklijk Besluit tot vaststelling 
van de regels voor de bezoldiging, de kosten en de buitengewone 
ambtsverrichtingen van bewindvoerders.

“We zijn voorstander van een 
wettelijke regeling omdat dat de 
transparantie, de gelijke behandeling 
van de beschermde personen en 
de rechtszekerheid bevordert. Het 
huidig voorontwerp van KB is een 
stap in de goede richting, maar we 
formuleerden ook enkele bemerkingen”

Kathleen Vercraeye, 
Bestuurder

We blijven de ontwikkelingen op de voet volgen en beleggen 
vergaderingen met onder meer de vrederechters, het kabinet van 
de minister van Justitie en Avocats.be, in de hoop te komen tot 
een correcte vergoeding van de bewindvoerder.

LEES MEER

14.2. Nieuw: vertrouwensteam 

voor de advocaat

Een team van 15 vertrouwensadvocaten en -coördinatoren 
verspreid over Vlaanderen, staat sinds september 2021 ten 
dienste van de advocaat voor een vertrouwelijke babbel, een 
informeel gesprek of advies bij onder meer grensoverschrijdend 
gedrag. Dat team werd opgericht door de OVB.

Ze werken over de balies heen en genoten verschillende 
opleidingen, waaronder suïcidepreventie en omgaan met grens-
overschrijdend gedrag vanuit het oogpunt van alle betrokkenen. 
De vertrouwensadvocaten zijn gehouden aan beroepsgeheim en 
zullen geen actie ondernemen zonder een uitdrukkelijk mandaat. 

Hun dienstverlening en inzet is volledig gratis.

LEES MEER 

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-adviseert-bij-voorontwerp-kb-over-de-vergoedingen-van-bewindvoerders
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/gloednieuw-vertrouwensteam-staat-voor-u-klaar
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14.3. Uitvoeringsbesluit 

eerstelijnsbijstand

Met het besluit van 29 oktober 2021 gaf de Vlaamse Regering 
eindelijk uitvoering aan het decreet van 26 april 2019 inzake de 
juridische eerstelijnsbijstand. Dat beoogt een meer gestroomlijnde 
en uniforme eerstelijnsbijstand en een sterkere connectie met het 
welzijnsnetwerk. 

We waren nauw betrokken bij de totstandkoming van het 
besluit. We werden verschillende keren gehoord door het 
kabinet van Vlaams minister van Justitie Zuhal Demir. Er werd 
tegemoetgekomen aan zo goed als al onze aanvankelijke 
bekommernissen en opmerkingen. We zijn daarom dan ook 
tevreden met het resultaat. 

Er is verder overleg met de administratie, het kabinet en de CJB-
voorzitters gepland in 2022 voor een optimale implementatie van 
de nieuwe regelgeving.

“We proberen samen met de CJB’s 
voor een verhoogde uniformiteit van 
het eerstelijnslandschap te zorgen 
en zullen ook de verplichte opleiding 
voor advocaten die eerstelijnsbijstand 
willen verlenen, uitwerken”

Stefan Pieters 
Bestuurder

LEES MEER

14.4. Zedenzaken achter 

gesloten deuren

We stonden achter de beslissing van het Antwerpse assisenhof 
om de zaak van Julie van Espen achter gesloten deuren te laten 
verlopen. Het was een bijzondere gevoelige zaak waar de integriteit 
en waardigheid van de burgerlijke partij terecht beschermd werd. 
Zowel het openbaar ministerie als de beschuldigde sloten zich 
aan bij dit standpunt.  

We maakten van deze gelegenheid gebruik om ons eerdere 
standpunt rond het wetsvoorstel tot wijziging van artikel 190 van 
het Wetboek van Strafvordering opnieuw onder de aandacht 
te brengen (ons standpunt dateerde van april 2020). Het 
wetsvoorstel beoogt een omkering van de regel en wil ervoor 
zorgen dat gevoelige zaken met zekerheid achter gesloten deuren 

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/uitvoeringsbesluit-luidt-nieuw-tijdperk-eerstelijnsbijstand


zouden doorgaan. Gezien de praktijk nu al aantoont dat een 
rechter bijna altijd ingaat op het verzoek van de burgerlijke partij 
zien we geen meerwaarde om principieel aan het beginsel van de 
openbaarheid van zittingen te tornen. 

Wel moeten de advocaten hun cliënten altijd op de hoogte 
brengen van deze mogelijkheid.

Op 21 december 2021 ontvingen opnieuw de vraag tot schriftelijk 
advies bij het wetsvoorstel tot wijziging van artikel 190 van het 
Wetboek van Strafvordering over de behandeling van de zaak 
met gesloten deuren bij seksuele misdrijven. Op dit moment kan 
dat enkel als de rechter instemt met het verzoek van een partij.

Op 4 januari 2022 herhaalden we ons eerder meegedeeld en 
bovengenoemd standpunt.

Het wetsvoorstel is op het ogenblik van dit schrijven nog hangende, 
maar we volgen eventuele ontwikkelingen op de voet op. 

LEES MEER

14.5. OVB schenkt 1.000 euro 

aan Kom op tegen Kanker

Het welzijnsteam van de OVB daagde eind 2020 de OVB-
medewerkers uit om zoveel mogelijk te bewegen en te sporten. 
De gepresteerde uren werden via Strava ingegeven. De winnares 
mocht 1.000 euro schenken aan een goed doel naar keuze.

Anke Verpoorte won deze challenge met kop en schouders van 
haar collega’s en koos ervoor om Kom op tegen Kanker te steunen. 
Zij overhandigde in december 2021 eigenhandig de cheque aan 
haar goede doel.

De OVB-medewerkers hebben in totaal 2.411 uren gesport, 
waarvan Anke Verpoorte 346 uur voor haar rekening heeft 
genomen.

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/zedenzaken-achter-gesloten-deuren-hof-van-assisen-van-antwerpen-op-dezelfde-lijn
https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/ovb-schenkt-1000-euro-aan-kom-op-tegen-kanker
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15  Jaaroverzichten
15.1. Samenwerkingen

15.1.1. CCBE

We volgden ook in 2021 de Europese en Unierechtelijke 
ontwikkelingen mee op vanuit de Belgische delegatie en 
ondersteunde het lobbywerk van de CCBE bij de Europese 
instellingen. Op basis van de aanvoer vanuit de nationale 
delegaties leverde de CCBE haar gebruikelijke bijdrage aan het 
Rule of Law Report. Naar jaarlijkse gewoonte werd ook de Human 
Rights Award opnieuw uitgereikt, ditmaal aan 4 Wit-Russische 
kandidaten die we hadden voorgedragen. 

Een belangrijke verwezenlijking was de afwerking van de 
Model Code of Conduct, een inspiratiebron voor de nationale 
deontologische codices. 
Voorts heeft CCBE heeft via een position paper de EU verzocht 
om specifieke regels te implementeren met betrekking tot 
het gebruik van artificiële intelligentie binnen justitie, dit ter 
bescherming van de fundamentele rechten. 

De CCBE heeft zelf en via haar nationale delegaties ook druk 
uitgeoefend om de European Convention on the Profession of 
Lawyers van de grond te krijgen. De voorbereidingen voor deze 
belangrijke tekst starten in 2022.

De nieuwe voorzitter legt de focus voor 2022 op de problematiek 
van de toenemende vereenzelviging van advocaten met hun 
cliënten, de bedreiding van de onafhankelijkeheid en zelfregulatie 

van de advocatuur via de Anti-Money Laundering Package en de 
verdere digitalisering van justitie.

15.1.2. Avocats.be 

15.2. Communicatie

15.2.1. Nieuwe communicatiestrategie

“In grote lijnen proberen wij te werken 
via vier grote communicatiepaden: 
u als advocaat, de balies, de 
rechtzoekende en de maatschappij. 
We proberen stap voor stap onze 
communicatie ook af te stemmen 
op elke afzonderlijke doelgroep”

Bram Vandromme 
Bestuurder

Het communicatieteam past deze paden elke dag toe door de 
communicatie ook inhoudelijk af te stemmen op elke doelgroep. 
Eenzelfde boodschap wordt op verschillende manieren 
gecommuniceerd. We proberen per doelgroep een andere taal te 
gebruiken om de boodschap zo helder mogelijk over te brengen. 
Zo zetten we ook onze kanalen op sociale media in per prioritaire 
doelgroep.

Op LinkedIn hopen we vooral met u als advocaat te connecteren. 
Facebook zetten we vooral in om de rechtzoekende te bereiken, 
en Twitter gebruiken we om ons te mengen in het maatschappelijk 
debat (waaronder ook de pers). 

Een eerste grote stap in onze ruimere strategie om met de 
communicatiepaden te werken, was de verandering van de 
huisstijl. In januari 2021 lieten we een nieuwe huisstijl op u los. 

Met die nieuwe huisstijl maakten we een bewuste keuze om 
alle verschillende onderdelen van de OVB een eigen karakter 
te geven. Zo werd voor Advocaat.be de karakteristieke oranje 
kleur behouden, maar maakten we het wat feller met wat meer 
karakter. Zo heeft Advocaat.be een eigen identiteit, naast de OVB 
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zelf. We probeerden daarbij wel de grote lijnen van de huisstijl niet 
uit het oog te verliezen. 

Stap voor stap

“Het diversifiëren van onze 
communicatie voeren we nu stap 
voor stap verder door. In mei 2021 
kwam Sofie Demeyer ook in het 
team en onderstreepten we met een 
interne woordvoerder, met jarenlange 
perservaring, ook onze ambitie om 
onze stem, ook in de media, luider te 
kunnen laten klinken als dat nodig is”

Bram Vandromme 
Bestuurder

Onze Facebookpagina, waar voor ons de focus op de 
rechtzoekende zal liggen, heeft de switch naar ‘Advocaat.be’ in 
2020 al gemaakt. De typerende oranje kleur van Advocaat.be 
werd er vrijwel meteen na het doorvoeren van de nieuwe huisstijl 
uitgewerkt. Samen met de geplande erg grondige vernieuwing 
van de website Advocaat.be willen we die lijn nu ook doorzetten 
op Twitter en in onze perscontacten. 

De eerste stappen zijn daarin gezet. Zo werd ons Twitterkanaal 
begin september 2021 ook omgedoopt naar 
‘Advocaat.be’ en proberen we nu in de pers ook vaker als 
‘Advocaat.be’ vermeld te worden. Want laat ons eerlijk zijn: dat 
klinkt een pak beter dan ‘Orde van Vlaamse Balies’, waar de 
modale burger zich weinig tot niets bij kan voorstellen.
In elk geval weten we waar we naartoe willen. Met vallen en 
opstaan, zoals de verwarring in De Standaard die wel nog ’ns zal 
ontstaan. Het is een werk van lange adem, maar daar deinzen we 
alvast niet voor terug.

LEES MEER

15.2.2. Social media

De OVB is zoals eerder vermeld actief op onderstaande sociale 
mediakanalen. Hieronder staan de belangrijkste cijfers per kanaal.

 
Op LinkedIn groeide de pagina van 5.663 naar 6.977 volgers. 
Gemiddeld reageerde 4,25% van de personen die een post zagen 
hierop, dat kan door middel van een like, comment, klik of andere 
wijze.  Dit lijkt op het eerste gezicht weinig maar de gemiddelde 
engagement rate voor bedrijfsprofielen met 5.000 tot 10.000 
volgers bedraagt tussen de 0,2% en 0,36%, volgens Social Insider.

 
Onze volgers op Twitter ging van 2.090 naar 2.475 in 2021. 
Daar reageerde gemiddeld 1,7% van de personen die een tweet 
zagen hierop door een actie te ondernemen. Het gemiddelde in 
2021 op dit kanaal was 0,05%, volgens Social Insider.

 
Op Facebook groeide de pagina van 4.607 naar 4.809 volgers.
Hier zal gemiddeld 5 op 100 personen die een post zien ook een 
reactie geven hierop door middel van een like, reactie, delen of 
een klik. Social Insider publiceerde voor 2021 een gemiddelde van 
0,13% op dit kanaal.

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/advocaatbe-steeds-vaker-externe-communicatie
https://www.linkedin.com/company/ordevanvlaamsebalies
https://www.socialinsider.io/blog/linkedin-engagement-rate/#:~:text=following%20Linkedin%20stats%3A-,1.,sized%20accounts%20videos%20perform%20better
https://twitter.com/AdvocaatBe
https://www.socialinsider.io/blog/social-media-industry-benchmarks/#:~:text=In%202021%2C%20Twitter's%20engagement%20rate,at%20an%20average%20of%200.08%25
https://www.facebook.com/ordevanvlaamsebalies
https://www.socialinsider.io/blog/social-media-industry-benchmarks/#:~:text=As%20for%20the%20other%20social,average%20engagement%20rate%20of%200.83%25
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In de toekomst zal, samen met de vernieuwing van de website 
Advocaat.be voor de rechtzoekende ook meer ingezet worden op 
de sociale mediakanalen naar de rechtzoekende, Facebook dus.

Daarnaast kwam er de podcast en YouTube bij als kanalen 
waarop de OVB communiceert.

 
Podcast Ten Gronde is sinds 30 september te beluisteren 
via een RSS-feed, op het Privaat Luik en op Spotify. In 2021 
lanceerden we drie afleveringen. Gemiddeld werd elke aflevering 
73 keer beluisterd. Daarvan luisterde 2 op 3 personen via Spotify. 
Ons profiel won op dit platform ook 62 abonnees. 

 
Het YouTube-kanaal is op zich geen nieuw medium maar kreeg in 
2021 een nieuw leven. Daarop lanceerden we in 2021 26 video’s: 2 
maal een YouTube Live, 8 podcasts van de TaskForce overmorgen, 
8 kennismakingsvideo’s met bestuurders en 8 toptopical video’s.

YouTube Live had hierin met meeste succes en zorgde voor 
70.8% van de weergaven.  

In totaal werd er voor 495,7 uur gekeken naar onze video’s.

15.2.3. Persoverzicht

Begin mei startte Sofie Demeyer als nieuwe woordvoerder van de 
OVB. Sofie is voor velen een vertrouwd gezicht. Ze werkte ruim 
28 jaar voor de VRT, eerst als medewerker van Radio 2 Oost-
Vlaanderen en later als journalist voor VRT NWS. Daar was ze 18 

jaar lang gerechtsverslaggever en had daarbij ook veel contact 
met alle actoren van justitie.

“Sommigen van u zullen mij misschien nog aan de telefoon gehad 
hebben, anderen kregen van mij een micro onder de neus. Die 
periode ligt nu al een tijdje achter mij”, zo laat Sofie weten. 

“Na mijn tijd bij de VRT ging ik eerst aan de slag als woordvoerster 
van de minister van Binnenlandse Zaken, ook een advocate 
trouwens, maar de zuiver politieke woordvoering lag mij minder. Ik 
ben blij met de kans die ik nu krijg bij de OVB.” 

“Ik zal mijn ervaring in en met de media 
inzetten voor een beroepsgroep waar ik 
in een ver verleden als stagiair ooit nog 
deel van uitmaakte. Ik begrijp het jargon 
van het recht en zal dat met plezier 
vertalen naar een begrijpelijke taal voor 
de rechtzoekende en het grote publiek.”

Sofie Demeyer 
Woordvoerder

We kwamen in 2021 welgeteld 41 keer in de pers. 
 / 26 keer in de geschreven pers
 / 3 keer in de audiovisuele pers (radio en tv)
 / 5 keer in de digitale pers (websites)
 / 7 keer bij het persagentschap Belga
 / 13 keer bracht Sofie Demeyer zelf een standpunt of visie van 

onze werking onder de aandacht van de pers, 9 keer werd dat 
ook effectief opgepikt.

In de geschreven pers kwamen we het vaakst aan bod in De 
Standaard (6 keer) en op de 2de plaats in De Morgen (5 keer). 
In 2020 kwamen we 59 keer in de pers. Dat was grotendeels toe 
te schrijven aan onze standpunten over de coronamaatregelen.

https://open.spotify.com/show/7iIT20DKfzS2yl1uuKZDKm
https://www.youtube.com/channel/UCJqus9OhCpj2Apf9gX82eIQ
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Sofie Demeyer zal zich nog verder profileren als het gezicht van 
Advocaat.be en gaat daarvoor ook naar specifieke netwerkevents 
zodat meer en meer genoegzaam bekend wordt dat zij het eerste 
aanspreekpunt is voor externen die informatie nodig hebben over 
of van Advocaat.be.

Sofie blijft permanent zoeken naar opportuniteiten om de 

mediaattent te maken op een standpunt of visie van onze werking

15.3. Welzijn

Ook in 2021 stond het welzijn van de advocaat op de voorgrond.  

We zetten weer volop in op een aantal webinars: Frédérique 
Van Branteghem leerde ons meer over de valkuilen van 
perfectionisme, Crime Control hielp ons op een interactieve 
manier om te gaan met verbale agressie, Julie Vanderlinden gaf 
een wetenschappelijke inkijk in het belang van slapen, Len De Nys 
nam ons mee naar belangrijke inzichten rond beweging en voeding 
en Rudi Thoelen, gewezen F16-piloot, leerde ons deconnecteren.

In september 2021 werd het vertrouwensteam opgericht. Voortaan 
staan 15 vertrouwensadvocaten en vertrouwenscoördinatoren, 
verspreid over alle balies, ten dienste van de advocaat en 
de advocaat-stagiaire en bieden zij een luisterend oor bij 
grensoverschrijdend gedrag.  

LEES MEER

15.4. Gemengde Commissie 

Rechtsbijstandsverzekering

In 2012 sloot de OVB samen met de OBFG en Assuralia een 
protocolakkoord met daarin gedragslijnen voor de advocaat en 
de rechtsbijstandsverzekeraar.

Dat protocol kent ook een minnelijke procedure bij de Gemengde 
Commissie Rechtsbijstandsverzekering (GCR) voor discussies 
tussen de advocaat en de rechtsbijstandsverzekeraar over de 
saisine van de advocaat of over zijn kosten en erelonen.

De GCR is samengesteld uit twee advocaten en twee 
vertegenwoordigers van de rechtsbijstands-verzekeraars. Zij 
stellen adviezen op. 

https://privaatluik.advocaat.be/nieuws-en-events/gloednieuw-vertrouwensteam-staat-voor-u-klaar
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aantal Verzoekschriften ingediend door adVocaten/Verzekeraars

In 2021 heeft de GCR 36 verzoekschriften ontvangen, waarvan 
34 werden ingediend door een advocaat en 2 door een 
rechtsbijstandsverzekeraar. 

In 2021 heeft de GCR 6 keer vergaderd, waarbij 5 adviezen over 
saisine en 14 adviezen over erelonen werden verleend.

LEES MEER

15.5. Opleidingen

15.5.1. Permanente vorming

Elke advocaat en elke advocaat-stagiair is deontologisch verplicht 
om jaarlijks twintig punten permanente vorming te behalen. Voor 
de stagiair is die regel niet van toepassing voor de gerechtelijke 
jaren waarin hij de beroepsopleiding volgt.  

Advocaten zijn volledig vrij om hun eigen vormingsprogramma 
samen te stellen, en kunnen daarvoor deelnemen aan studiedagen, 
congressen of seminaries, bijdragen aan een juridisch naslagwerk 
opstellen, een juridisch opleidingsonderdeel doceren aan een 
universiteit of hogeschool of als (gast)spreker een voordracht 

geven. Een advocaat dient dan een individuele aanvraag tot 
erkenning in. 

aantal aanVragen permanente Vorming in 2021

Er werden dit jaar 9.536 aanvragen ingediend. Dat is een lichte 
stijging ten opzichte van vorig jaar. Daarvan erkende de commissie 
er 6.671. Ook organisatoren van juridische opleidingen kunnen 
bij ons een aanvraag indienen om punten permanente vorming 
toegewezen te krijgen voor hun opleidingen. 

oVerzicht aangeVraagde en goedgekeurde 

opleidingsaanVragen in 2020 & 2021

https://privaatluik.advocaat.be/beroepsuitoefening/conflictoplossing/gemengde-commissie-rechtsbijstandsverzekering-gcr
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15.5.2. Opleidingen

De coronapandemie dwong ons ook dit jaar om de digitale kaart 
te trekken voor het organiseren van onze opleidingen.  

We planden dit jaar 13 webinars. Daarnaast ondersteunden 
we enkele balies en jonge conferenties bij het organiseren van 
webinars. 

Naast de digitale opleidingen werd ook de Supralat-opleiding en de 
opleiding Collaboratieve Onderhandelingen opnieuw opgestart. 
Voor die opleidingen werden klassikale sessies georganiseerd. 

De jaarlijkse bijzondere opleiding Cassatie behield zijn vernieuwde 
vorm: het blended leertraject. De theoretische lessen konden on 
demand worden doorgenomen. De werkcolleges gingen klassikaal 
in kleine groepjes door. 

Achter de schermen werkten we verder aan het vernieuwen van 
de applicatie Opleidingsinstituut, waarin online opleidingen een 
prominente plaats kregen. Eind 2021 werd de laatste hand gelegd 

aan die applicatie. Verschillende gebruikers testten de applicatie 
zodat die begin 2022 kan gelanceerd worden.  

In 2021 erkenden we twee organisatoren als ‘erkend 
opleidingsverstrekker’. Dat houdt in dat de opleidingen van 
die organisatoren onmiddellijk erkend worden en dat voor een 
periode van drie jaar. Advocaten die opleidingen volgen van 
erkende opleidingsverstrekkers zijn dan ook zeker dat zij voor 
de juridische of specifiek beroepsondersteunende opleidingen 
punten permanente vorming ontvangen. 

Voor tien erkende opleidingsverstrekkers werd de erkenning 
verlengd met een periode van drie jaar. 

         

          

          

         

          

         

          

          

           

         

AAntAl deelnemers in opleidingen in 2021
45% KlAssiKAAl, 53% online, 2% Blended leArning
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opleidingen naar thema in 2021

15.5.3. Beroepsopleiding 

advocaten-stagiairs

De volledig vernieuwde beroepsopleiding die eind 2020 van start 
ging, werd in 2021 verder gezet in volle corona-pandemie. 

De stagiairs leerden de theorie aan via e-learning en volgden 
de werkcolleges digitaal via Zoom. Die manier van lesgeven 
werd gesmaakt door zowel docenten als stagiairs en zal in de 
volgende opleiding ook voorzien worden. Ook de examens in juni 
verliepen digitaal. De stagiairs legden van thuis uit de examens 
deontologie, strafprocesrecht en burgerlijk procesrecht af. In het 
najaar van 2021 stonden de vakken schriftelijke communicatie en 
ondernemen op het programma die wel fysiek konden doorgaan. 
De lessen alternatieve geschillenregeling en de paper staan in het 
voorjaar van 2022 geprogrammeerd. De stagiairs die eind 2020 
aan de opleiding zijn gestart, zullen half 2022, na een positieve 
evaluatie, het bekwaamheidsattest ontvangen.  

Begin november schreef een nieuwe lichting stagiairs zich in voor 
de beroepsopleiding 2021-2022, die meteen van start konden 
gaan met de e-learning.

In 2022 wordt de beroepsopleiding geëvalueerd. Er wordt zowel 
bij de Stageschool, docenten als stagiairs gepolst wat goed was, 
beter kan of nog ontbreekt in de beroepsopleiding.
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15.6. Tucht

Hieronder vindt u de statistieken in verband met het aantal 
uitgesproken tuchtsententies per raad voor het jaar 2021.

aantal tuchtsententies in 2021

LEES MEER

https://privaatluik.advocaat.be/infotheek/themas/deontologie-tucht/college-van-toezicht
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